
ORGAN AC 'COMITETULUI [JUDEŢEAN SIBIU AC P.C.R. $1 AC CONSILIULUI POPULAR JUDEŢEAN

ANUL III 

nr. 647
9

V IN E R I
I

20 martie 

1970

4 pagini 

30 Bani

Încheierea lucrărilor Plenarei 
Comitetului Central 

al Partidului Comunist Român
în  ziua He 19 martie a.c. au continuat lucră

rile plenarei Comitetului Central al Partidului 
Comunist Român.

Tovarăşul Nicolae Ceauşescu a luat cuvîntul 
in încheierea dezbaterilor asupra Programului 
naţional privind dezvoltarea zootehniei şi creş
terea producţiei animaliere în anii 1970— 1980 
şi a Programului naţional privind gospodărirea 
raţională a resurselor de apă, extinderea lucră
rilor de irigaţii, îndiguiri, desecări şi de comba
tere a eroziunii solului în anii 1971— 1975 şi 
prevederile generale de perspectivă pînă în 
1985.

Comitetul Central a aprobat proiectele celor 
două programe prezentate de Consiliul de Mi
niştri al Republicii Socialiste România cu îm
bunătăţirile propuse în Comisia pentru agricul
tură şi silvicultură, în cadrul dezbaterilor din

şedinţa plenară şi în expunerea tovarăşului 
Nicolae Ceauşescu.

în continuarea lucrărilor sale, plenara a ana
lizat celelalte probleme aflate la ordinea de zi. 
Au luat cuvîntul tovarăşii: Manea Mănescu, 
Florian Dănălache, Emil Bodnaraş, Virgil Ca- 
zacu, Gheorghe Năstase, Ilie Făsui, Ludovic 
Fazekas.

Plenara a aprobat proiectul legii privind asi
gurarea şi controlul calităţii produselor şi a sta
bilit să fie supus spre adoptare Marii Adunări 
Naţionale a Republicii Socialiste România. Ple
nara a aprobat, de asemenea, proiectul legii or
ganizării şi disciplinei muncii în unităţile so
cialiste de stat şi a decis să fie supus spre adop
tare Marii Adunări Naţionale, cu îmbunătăţi
rile aduse pe baza propunerilor făcute în tim

pul dezbaterii cu masele largi He oameni ai 
muncii.

Plenara a aprobat informările Comitetului 
Executiv al C.C. al P.C.R. cu privire la efecti
vul, compoziţia şi structura organizatorică a 
partidului, la compoziţia şi mişcarea cadrelor 
din nomenclatorul organelor de partid şi de 
stat.

Plenara a aprobat informarea Comitetului 
Executiv al C.C. al P.C.R. cu privire la activi
tatea internaţională a Partidului Comunist R o
mân în anul 1969 şi planul de relaţii externe al 
partidului în anul 1970.

Plenara a hotărît alegerea tovarăşilor Miron 
Constantinescu şi Mihai Dalea ca membri su
pleanţi ai Comitetului Executiv al Comitetului 
Central al Partidului Comunist Român.

C u v î n t a r e a  t o v a r ă ş u l u i
N I C O L A E  C E A U Ş E S C U

la Plenara Comitetului Central al Partidului Comunist Român
din 17-19 martie 1970

Stimaţi tovarăşi,

Plenara Comitetului Central a 
dezbătut Programul naţional pri
vind gospodărirea raţională a re
surselor de apă, extinderea lucră
rilor de irigaţii, îndiguiri, desecări 
şi de combatere a eroziunii solului 
in Republica Socialistă România în 
anii 1971—1975 şi prevederile ge
nerale de perspectivă pînă în 1985, 
precum şi Programul naţional pri
vind dezvoltarea zootehniei şi creş
terea producţiei animaliere în pa
tria noastră în perioada anilor 
1970—1980.

Făcind parte integrantă din pla
nul general de dezvoltare a agri
culturii româneşti, preconizat de 
Congresul al X-lea al partidului, 
aceste programe au o importanţă 
excepţională pentru ridicarea pro
ducţiei agricole, vegetale şi anima
le, pentru progresul întregii eco
nomii naţionale. Pentru a asigura 
fundamentarea cit mai temeinică, 
ştiinţifică a acestor studii care în
făţişează laturi esenţiale ale agri
culturii patriei noastre, la elabo
rarea lor a fost atras un mare nu
măr de specialişti cu o înaltă pre
gătire teoretică şi practică, cu o 
bogată experienţă în activitatea a- 
gricolă. Totodată, aceste documen
te au făcut obiectul unor discuţii 
şi analize aprofundate la comite
tele judeţene de partid, la care au 
participat activişti de partid şi de 
stat, cadre ce muncesc în domeniul 
agriculturii.

Dezbaterile care au avut loc în 
plenară au relevat atît rezultatele 
bune obţinute în activitatea noas
tră de pînă acum, cit şi existenţa 
unor neajunsuri serioase în mun
ca organelor agricole, în situaţia 
agriculturii în general. Criticile fă
cute de primii secretari şi unii to
varăşi ce lucrează în sectorul 
agricol Ia adresa Ministerului 
Agriculturii, a organelor agricole, 
sínt pe deplin îndreptăţite. Este 
neîndoielnic că dacă din munca 
Ministerului Agriculturii, a or
ganelor agricole, ca de altfel şi din 
munca organelor noastre de partid, 
ar fi fost eliminate o serie de nea
junsuri, greşeli şi lipsuri, dacă s-ar 
fi acţionat cu mai multă fermitate, 
cu mai mult spirit de răspundere, 
rezultatele ar fi fost mult mai bu
ne. De aceea, criticile făcute în 
plenară trebuie să constituie pen
tru organele agricole, ca şi pentru 
organele de partid, un prilej de 
reanalizare a activităţii pe care au

desfăşurat-o în trecut în agricul
tură, un prilej de a trage concluzii 
practice în scopul îmbunătăţirii 
muncii.

După cum am mai subliniat şi 
cu alte prilejuri, în ţara noastră 
agricultura reprezintă o ramură 
de bază a economiei socialiste; este 
limpede că fără o agricultură in
tensivă, modernă, de înaltă produc
tivitate, organizată pe baza celor 
mai noi cuceriri ale ştiinţei, nu se 
poate asigura nici făurirea socie
tăţii socialiste multilateral dezvol
tate, nici edificarea comunismului 
în patria noastră. Tocmai pornind 
de la aceste considerente, analizăm 
activitatea de pînă acum în dome
niul agriculturii, stabilim jaloanele 
pentru creşterea într-un ritm mai 
intens a producţiei agricole.

Consider că este bine să reamin
tim şi la această plenară marile 
transformări care au avut loc, în 
condiţiile regimului socialist, în a- 
gricultura ţării noastre. Ca urmare 
a politicii marxist-leniniste a par
tidului, în cei 25 de ani care au 
trecut de la instaurarea primului 
guvern revoluţionar democratic în 
România, în agricultură, ca de alt
fel în toate domeniile de activitate, 
au fost obţinute succese remarca
bile. Sínt cunoscute profundele 
schimbări cu caracter revoluţionar 
petrecute în viaţa satului românesc 
pe baza cooperativizării agricultu
rii, prin trecerea ţărănimii de la 
mica proprietate — incapabilă să 
asigure sporirea producţiei şi.folo
sirea cuceririlor ştiinţei — la ma
rea proprietate cooperatistă, la pro
prietatea socialistă comună a ţără
nimii muncitoare, care deschide ca
lea largă a progresului, atît în 
domeniul producţiei cît şi al 
nivelului de trai al oamenilor 
muncii de la sate. După cum 
se ştie, transformarea socialistă 
a satului a fost rezultatul vas
tei activităţi politice-educative 
desfăşurată de partid pentru a 
convinge ţărănimea de superiori
tatea marii proprietăţi cooperatis
te; în decursul anilor, locuitorii 
satelor noastre au înţeles pe de
plin, pe baza realităţilor vieţii în
săşi, că drumul arătat de pariid 
corespunde atît intereselor lor 
fundamentale, cît şi intereselor în
tregii naţiuni socialiste.

In anii socialismului s-au produs 
mari schimbări în organizarea şi în
zestrarea tehnică a agriculturii; ca 
urmare a preocupării partidului

pentru mecanizarea şi chimizarea 
agriculturii, astăzi pe ogoarele pa
triei noastre lucrează peste 105 000 
tractoare şi zeci de mii de alte 
maşini agricole; anul trecut, s-au 
livrat agriculturii circa 540 000 to
ne îngrăşăminte chimice-substanţă 
activă.

După cum se ştie, tovarăşi, o 
caracteristică a procesului trans
formării agriculturii româneşti pe 
baze socialiste este aceea că el a 
avut loc în condiţiile creşterii sis
tematice a producţiei agricole. In 
anul 1969 producţia de cereale a 
ţării a fost de 12 820 000 tone, de
păşind cu peste 3 800 000 tone 
producţia de cereale realizată în 
1938. Deosebit de ilustrativă pen
tru dinamica înregistrată de pro
ducţia cerealieră în anii construc
ţiei socialiste este următoarea si
tuaţie: dacă în 1950 producţia to
tală era de 5 149 200 tone, ea a 
crescut în 1960 la 9 825 000 tone, 
în 1965 la 12 600 000 tone, urmînd 
ca în acest an să atingă cifra de 
15 000 000 tone. Această evidentă 
linie ascendentă indică forţa, re
sursele, superioritatea agriculturii 
noastre socialiste.

Realizări importante s-au obţi
nut şi în sectorul creşterii anima
lelor. Efectivul de animale şi pă-

Came (kg)
Lapte şi produse lactate 
Ouă (buc.)
Zahăr ( k g ) ________________ _

Cu toate succesele obţinute, re
flectate şi în cifrele de mai sus, 
este necesar să arătăm în faţa 
plenarei că rezultatele obţinute nu 
sínt încă pe măsura aşteptărilor, 
pe măsura posibilităţilor de care 
dispune agricultura noastră; în com
paraţie cu industria, agricultura ţă
rii noastre prezintă o rămînerc se
rioasă în urmă. Dacă, în general, 
politica agrară a partidului a fost 
justă, trebuie spus că în realiza
rea ei în practică s-au săvîrşit 
greşeli, unele chiar foarte serioa
se. Principala cauză stă în manifes
tarea unei anumite subaprecieri a 
agriculturii în condiţiile specifice 
ale economiei noastre: punîndu-se 
în mod justificat accentul pe in
dustrializarea socialistă a ţării, nu 
s-a înţeles suficient necesitatea de

sări existent la începutul acestui 
an era de 5 034 000 bovine, 
5 971 000 porci, 13 800 000 oi, 
53 400 000 păsări, depăşind nivelul 
anului 1938 cu aproape 1 400 000 
bovine, peste 3 200 000 de porci, 
aproape 3 800 000 oi şi peste 
26 000 000 de păsări.

Sporirea producţiei agricole ve
getale şi animale a avut drept 
consecinţă ridicarea nivelului de 
viaţă al ţărănimii, sporirea veni
turilor acesteia. Veniturile băneşti 
totale ale ţăranilor au fost anul 
trecut cu 17,4 la sută mai mari 
decit în 1962 — anul încheierii 
cooperativizării.

Se cuvine relevat, de asemenea, 
faptul că, deşi în această perioa
dă au existat adesea condiţii cli
matice nefavorabile, a trebuit să 
facem faţă unor greutăţi, producţia 
agricolă a asigurat aprovizionarea 
populaţiei cu produse agro-alimen- 
tare, a furnizat industriei mate
riile prime necesare, iar în unii 
ani au putut fi create şi disponi
bilităţi pentru export. Un indice 
elocvent al progreselor obţinute în 
agricultură îl constituie consumul 
public agro-alimentar. Iată cum se 
înfăţişează creşterea consumului 
pe locuitor la produse de bază cum 
sínt carnea, laptele, ouăle şi za
hărul — în comparaţie cu anul 
1938:

1938 1950 1965 1968
21,1 16,7 26,6 31.5

118,5 113,3 120,8 130,6
— 59 115 130
5,3 6,9 15 17,8

a se asigura, concomitent, progre
sul rapid şi multilateral al agri
culturii. Ca urmare a acestei sub
aprecieri, agriculturii nu i-au fost 
acordate suficiente mijloace pentru 
modernizarea proceselor de pro
ducţie. Dacă la aceasta mai adău
găm şi faptul că, pe parcursul re
alizării unor planuri cincinale, o 
serie de prevederi iniţiale privi
toare la înzestrarea agriculturii au 
fost anulate, avem tabloul com
plet al lipsurilor la care m-am re
ferit. S-a spus, nu o dată, că nu 
ştim să folosim irigaţiile, îngrăşă- 
mintele, alte mijloace moderne şi 
că, în consecinţă, este mai bine să 
ne reţinem de a cheltui banii în 
aceste scopuri. Această mentalita
te, pe care nu putem s-o numim 
decît înapoiată, această lipsă de 
încredere în forţele oamenilor

muncii din agricultura noastră au 
avut drept urmare nerealizarea 
planurilor de irigaţii, nerealizarea 
producţiei de îngrăşăminte şi a al
tor substanţe chimice în perioada 
anilor 1955—1965.

Viaţa a arătat că neglijarea 
înzestrării tehnico-materiale a agri
culturii poate avea repercusiuni 
grave asupra întregii economii, a- 
supra modului de satisfacere a ce
rinţelor materiale ale societăţii. A- 
tît experienţa ţării noastre cît şi 
experienţa statelor cu agricultură 
avansată demonstrează în modul 
cel mai convingător că numai cre- 
înd o puternică bază tehnico-ma- 
terială a agriculturii, asigurînd me
canizarea şi chimizarea lucrărilor, 
aprovizionarea cu apă a solului, 
recuperarea terenurilor degradate, 
conservarea în bune condiţii a fon
dului funciar se poate făuri o agri
cultură cu adevărat modernă, în 
stare să furnizeze produse agro- 
alimentare în cantităţi tot mai 
mari pentru buna aprovizionare a 
populaţiei, să asigure materiile pri
me agricole necesare industriei. 
Este un imperativ de prim ordin 
al economiei noastre socialiste pla
nificate, de a asigura o corelare 
justă şi o dezvoltare proporţională, 
armonioasă a tuturor ramurilor de 
producţie. Neglijarea, în acest con
text, a producţiei agricole dăunea
ză bunului mers al întregii econo
mii, influenţează negativ asupra 
creşterii venitului naţional, îngreu
nează ridicarea nivelului de trai al 
întregului popor.

Cooperativizarea agriculturii, 
crearea marii proprietăţi socialiste 
în agricultură reprezintă, desigur 
o adevărată revoluţie la sate, dar 
aceasta nu formează decît baza 
pentru creşterea continuă a pro
ducţiei agricole şi ridicarea bună
stării ţărănimii, pentru dezvolta
rea acestei importante ramuri a 
economiei naţionale.

Trebuie să înţelegem, tovarăşi, 
că forma de proprietate, relaţiile 
social-economice au un rol impor
tant în dezvoltarea societăţii, dar 
numai ele însele, fără condiţii ma
teriale corespunzătoare, nu pot a- 
sigura dezvoltarea forţelor de pro
ducţie, a producţiei naţionale. Or, 
la unii tovarăşi a existat păre
rea că o dată terminată coopera
tivizarea, înfăptuită revoluţia la 
sate, lucrurile vor merge de la si-

(Continuare în pag. a Il-a)

Pregătind producţia viticolă a acestui an, cooperatorii din Apoldu 
de Sus, cunoscuţi maeştri podgoreni, au început altoitul pentru 
şcoala de viţe. Acest sector va ocupa în acest an o suprafaţă de 
15 ha şi va aduce cooperatorilor un venit de minimum 2 500 000 
lei. în fotografie: aspect de la altoirea viţelor şi pregătirea aces
tora pentru stratificare — lucrări la care harnicii cooperatori din 

Apoldu de Sus dovedesc o înaltă măiestrie
Foto: FRED NUSS

ALEXANDRU I0AN CUZA
1 5 0  D E  A N I  D E  L A  N A Ş T E R E

Astăzi se împlinesc 150 de ani de 
la naşterea primului domnitor al 
Principatelor Unite, alesul de la 5 şi 
24 ianuarie 1859 al Moldovei şi al Ţă
rii Româneşti — Alexandru loan Cu- 
za. Născut la Huşi, dintr-o familie 
de mici boiernaşi, Cuza este trimis 
pentru studii în Franţa şi în Italia, 
de unde se întoarce la 1839 — îm- 
brăţişînd cariera militară. Curînd în
să demisionează şi intră în adminis
traţie, căsătorindu-se cu Elena Ro- 
setti. Participă activ la mişcarea re
voluţionară din 1848 în Moldova, mo
tiv pentru care — după reprimarea 
ei — este arestat. Izbifteşte însă să 
scape şi să fugă în străinătate. Reve
nit în ţară, Cuza intră în magistra
tură, apoi din nou în armată. Caima- 
canul Moldovei — Vogoride, încercînd 
să şi-l apropie şi să întărească par
tida antiunionistă îl ridică la gradul 
de colonel (polcovnic) şi-l numeşte 
prefect de Covurlui (Galaţi) în 1857. 
Dar felul abuziv în care oamenii Iul 
Vogoride au organizat alegerile pen
tru divanurile ad-hoc îl hotărăşte să 
demisioneze. Acest acti al lui a fost 
unul dintre argumentele care au 
convins marile puteri să anuleze a- 
ceste alegeri — în care antiunioniştil 
au avut majoritatea — şi să fixeze 
o nouă consultare a corpului electo
ral. De astă dată, majoritatea esté 
de partea unioniştilor.

După ce intră ca ministru de răz
boi în guvernul interimar al lui A- 
nastasie Panu, la 5 ianuarie 1859 este 
ales domnitor al Moldovei, iar la 24 
ianuarie adunarea din Bucureşti îl 
alege tot pe el domn al Ţării Româ
neşti. Această unire de fapt a celor, 
două principate — Principatele Uni
te — sub un singur domn n-a fost 
recunoscută de toate puterile europe
ne. Datorită iscusinţei sale diploma
tice, în 1862 recunoaşterea Unirii este 
deplină şi Principatele Unite îşi iau 
numele de România.

Domn al unui stat nou, recunoscut 
pe plan extern, Cuza ia o serie de 
măsuri care să consolideze România 
şi pe plan intern. Cea mai importantă 
măsură este contopirea celor două 
adunări într-un parlament şi un gu
vern cu sediul în capitala ţării, care 
se fixează la Bucureşti.

Spirit luminat, plin de ideile de 
generozitate socială care cutreierau 
Europa de la mijlocul veacului tre
cut, în acelaşi timp patriot înflăcărat, 
Cuza este hotărît să ia toate măsu
rile care să ducă la schimbarea la 
faţă a României. Nădejdi de veacuri 
ale maselor de exploataţi erau strîn- 
se în el şi Cuza înţelege că şi-ar tră
da patria dacă le-ar dezminţi.

Dupta era grea, pentru că legea 
electorală aducea în parlament o ma
joritate formată din reprezentanţi ai 
moşierimii şi ai burgheziei, care se 
opuneau măsurilor şi legilor propuse 
de el. Ca să ajungă la o echipă mi
nisterială cu care să poată lucra spre 
binele ţării, Cuza schimbă guvernele 
după cîteva luni, dar nu izbuteşte 
decît atunci cînd îl ia ca prim sfet
nic pe Mihail Kogălniceanu, la 1863.

Reformele vin acum una după alta. 
In decembrie 1863 apare legea secu
larizării averilor mănăstireşti, iar în 
mai 1864 dizolvă adunarea legiuitoa
re şi suspendă constituţia. Printr-un 
plebiscit supune poporului un statut 
în locul vechii constituţii şi o nouă 
lege electorală pe baze mult mai 
largi, care să nu mai dea boierimii 
majorităţi comode. Poporul este ală
turi de el: 611 940 votanţi răspund da, 
iar 71 528 răspund nu. In august 1864 
apare legea rurală, care desfiinţează 
iobăgia şi împroprietăreşte pe ţărani.

Se elaborează acum un nou cod ci
vil şi un nou cod penal şi se legife
rează obligativitatea învăţămîntului 
primar. Ea 1860, fosta Academie Mi- 
hăileană devine Universitatea din 
laşi, care astăzi îi poartă numele — 
iar în 1864 ia fiinţă Universitatea din 
Bucureşti. O serie de alte reforme 
sínt legiferate în scurt timp: refor
ma administrativă, reorganizarea ar
matei etc. Toate aceste reforme care 
răsturnau aşezări vechi, medievale, 
desfiinţau privilegii, reduceau averi, 
au ridicat împotriva lui acea „mon-, 
struoasă coaliţie“, cum o numeşte is
toria, care la 11 februarie 1866 l-a 
silit să abdice şi să plece în exil. 
'Anii următori îi trăieşte în Germa
nia, la Heidelberg, unde moare la 3 
mai 1873. Este adus în ţară şi înmor
mântat la moşia sa Ruginoasa.

Puţini au fost anii lui de domnie, 
dar multe şi mari faptele care i-au 
înscris numele în paginile de aur ale 
istoriei noastre. Plin de adînci sem
nificaţii este faptul că, de la Ştefan 
cel Mare, nici o altă personalitate is
torică n-a cunoscut popularitatea lui 
Vodă Cuza. încă din timpul vieţii, 
figura sa devenise legendară. Un a- 
devărat nimb folcloric de istorie ne
scrisă s-a creat în jurul său. Masele 
populare, oropsite şi lipsite de drep
turi de-a lungul atîtor veacuri de 
cruntă exploatare, nu pierduseră nă
dejdea că va veni într-o zi şi Făt 
Frumosul care să culce cu buzduganul 
zmeii cei lacomi şi nesătui. Aşteptau 
„un tinăr crai coborîtor din legea 
românească“, cum spune poetul.

Cînd a venit, numele său a ajuns 
repede simbol al dreptăţii şi adevă
rului, al dragostei de ţară şi de cei 
umili, al cinstei şi demnităţii, al bu
nătăţii şi al tuturor calităţilor.

Cunoaştem cu toţii atîtea legende 
şi povestiri în care părţile în conflict 
sínt ţăranul şi boierul, iar judecă
torul Vodă Cuza, întotdeauna de par
tea ţăranului. Emoţionant este şi fap
tul că în timp ce se găsea în exil, 
iar în ţară trona primul Hohenzol- 
lern, mehedinţenii îl propun şi îl 
aleg deputat. De departe, Alexandru 
loan Cuza le trimite o scrisoare de 
mulţumire, pentru că mandatul nu-1 
putea lua, neputindu-se întoarce în 
ţară.

Ea împlinirea unui veac şi jumătate 
de la naşterea lui, poporul nostru îi 
cinsteşte memoria şi-i aduce prinos 
de recunoştinţă în cugetul său, ca 
unuia din ctitorii de seamă ai Ro
mâniei de azi.

MIHAI RUSU

Deschiderea Casei jude
ţene a corpului didactic
t n  sa la  de i e s t i v i t ä t f  a  Ş c o li i  

te h n ic e  sa n ita re  d in  r im n ic ip iu l  
S ib iu , In  p r e ze n ta  to v a r ă şu lu i  
lo a n  P rică, se c re ta r  a l  C o m ite tu 
lu i ju d e ţe a n  d e  p a r tid , a a lto r  
r e p r e z e n ta n ţi  a i  o rg a n e lo r  lo c a le  
d e  p a r tid  ş i  d e  s ta t, c o n d u c ă to r i  
d e  in s t i tu ţ i i  ş i  a  u n u i  m a re  n u 
m ă r  d e  c a d re  d id a c tic e , a  a v u t  
lo c  a sea ră  d e s c h id e re a  ie s t iv ă  a 
C a se i ju d e ţe n e  a  c o r p u lu i  d id a c 
t ic .  N o u a  in s t i tu ţ ie  c a re  u r m e a 
ză  să  lu n c ţ io n e z e  in  lo c a lu l fo s 
te i  C a se  d e  c o p ii  nr, 2 d in  str. 
D e a lu lu i, e s te  d e s tin a tă  să c o n 
tr ib u ie  la  p e r fe c ţio n a r e a  m u n c ii  
d id a c tic e , la  r id ica rea  n iv e lu lu i  
in v ă tă m in tu iu i  d in  ju d e ţu l  n o stru . 
În sc r isă  in  c o m p le x u l  d e  m ă su ri  
e la b o ra t p e  b a za  h o tă r lr i lo ţ  C o n 
g r e s u lu i  a l X - le a  a l p a r tid u lu i  şi 
a le  C o n le r in te i  n a tio n a le  a c a d re 
lo r  d id a c tic e , n o u a  in s t i tu ţ ie  u r
m e a ză  să  c o n c e n tr e z e  a c tiv i ta te a  
ş t i in t i i ic ă  d e s fă şu ra tă  in  ju d e ţu l

n o s tru  In  d o m e n iu l  In v ă tă m in tu -  
lu i,  c o n s t i tu in d  u n  p u te r n ic  c e n 
tru  d e  c e r c e ta r e  ş i  in fo r m a re  a 
c a d re lo r  d id a c tic e  c u  c e le  m a i  n o i 
c u c e r ir i  a le  g în d ir i i  p e d a g o g ic e  
n a ţio n a le  ş i  u n iv e r s a le .

La f e s t i v i ta te a  in a u g u ra lă  a u  lu a t  
c u v în tu l  to v a ră ş ii:  lo a n  M u n te a -  
n u , m e m b r u  a i  B ir o u lu i  C o m ite tu 
lu i  ju d e ţe a n  d e  p a r tid , ş e tu l  s e c 
ţ ie i  d e  p ro p a g a n d ă  a  C o m i t e tu lu i . 
ju d e ţe a n  d e  p a r tid , A le x a n d r u  
G a lea , in s p e c to r  g e n e r a l  a l  In s 
p e c to r a tu lu i  ş c o la r  ju d e fe a n ,  M a 
ria  P o p o v ic i, p r e ş e d in ta  C o m ite tu 
lu i  s in d ic a tu lu i  In v ă ţă m 'm t ş i  E le 
na P opa , in s p e c to r  la  in s p e c to r a 
tu l  ş c o la r  ju d e fe a n .

D ire c to r  a l  C a se i ju d e ţe n e  a 
c o r p u lu i  d id a c tic  a  lo s t  n u m ită  
pro i. E le n a  B o rc o m a n , d ire c to a re a  
L ic e u lu i  p e d a g o g ic  S ib iu .

In  În c h e ie r e a  f e s t i v i tă ţ i i  a lo s t  
p r e z e n ta t  u n  b o g a t p ro g ra m  a r
t is tic
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ne şi vom avea agricultura cea mai 
înaintată din lume. Fără îndoială, 
agricultura socialistă este cea mai 
înaintată din punct de vedere al 
formei de proprietate, al relaţiilor 
de producţie; dar dacă nu vom în
ţelege că trebuie să facem eforturi 
materiale pentru înzestrarea teh
nică superioară a acestei ramuri, 
pentru folosirea largă a cuceririlor 
agrotehnice şi zootehniei moderne, 
agricultura socialistă nu va duce 
la rezolvarea problemelor de fond
— creşterea producţiei vegetale şi 
animale. Or, pînă la urmă, aceasta 
este una din problemele esenţiale 
ale progresului, ale civilizaţiei, ale 
ridicării bunăstării poporului nos
tru! Tocmai de aceea partidul şi 
statul nostru iau măsuri pentru ca
— continuîndu-se cu consecvenţă 
politica de industrializare socialistă 
a ţării, de dezvoltare a unei in
dustrii moderne, la nivelul cerin
ţelor revoluţiei tehnico-ştiinţifice 
contemporane — să se asigure, în 
acelaşi timp, dezvoltarea judicios 
proporţională a agriculturii, crea
rea tuturor condiţiilor pentru fo
losirea la maximum a marilor re
surse de care dispune agricultura 
noastră socialistă, în interesul ri
dicării nivelului de trai al ţărăni
mii, satisfacerii cerinţelor de con
sum ale poporului, progresului în
tregii societăţi socialiste.

Vorbind despre lipsurile care 
s-âu manifestat în dotarea tehnico- 
materială, nu putem trece cu ve
derea nici neajunsurile manifestate 
în munca organelor agricole cen
trale şi locale, precum şi faptul că 
nu toate organele locale de partid 
s-au preocupat cu răspundere de 
problemele agriculturii. Trebuie 
spus că şi azi în activitatea orga
nelor agricole, a întreprinderilor a- 
gricole de stat, a întreprinderilor 
de mecanizare şi a cooperativelor 
agricole de producţie există încă 
numeroase neajunsuri; în aceas
tă ordine de idei aş menţiona în 
special lipsurile în realizarea la 
timp şi în bune condiţii a lucră
rilor agricole.

Am reamintit aceste lipsuri şi 
greşeli care s-au manifestat în mo
dul de aplicare a politicii partidu
lui în agricultură spre a putea în
ţelege mai bine necesitatea măsu
rilor pe care plenara noastră este 
chemată să le adopte, importanţa 
amplului program trasat de partid 
pentru anii viitori.

Tovarăşi,
După cum se ştie, Congresul al 

X-lea al partidului a adoptat un 
vast program de dezvoltare a eco
nomiei, ştiinţei, culturii, de ridica
re a nivelului de trai al întregului 
nostru popor. Odată cu trecerea 
la realizarea acestui program, Ro
mânia intră într-o nouă etapă a 
istoriei sale socialiste — etapa fău
ririi societăţii socialiste multilate
ral dezvoltate.

In deceniul în care am intrat, 
baza tehnico-materială şi forţele de 
producţie ale ţării vor cunoaşte un 
avînt nemaiintîlnit; o puternică 
dezvoltare vor cunoaşte ştiinţa şi 
cultura, care au un rol de prim 
ordin in edificarea socialistă a ţă
rii; societatea socialistă a anului 
1980 va asigura oamenilor muncii 
condiţii de viaţă, materiale şi spi
rituale, mult superioare celor de 
azi. Poporul nostru demonstrează 
astfel că, devenit stăpîn pe desti
nele sale, ştie să-şi făurească o 
viaţă demnă, liberă şi fericită, 
merge ferm şi neabătut spre pers
pectiva edificării societăţii comu
niste.

In cadrul programului de dez
voltare socialistă a ţării în anii ca
re urmează agricultura ocupă un 
loc central. Sínt cunoscute preve
derile stabilite de Congresul al 
X-lea cu privire la creşterea pro
ducţiei agricole vegetale şi anima
le şi, de aceea, nu mă voi mai re
feri la ele. Pentru a se înţelege 
amploarea eforturilor la care s-au 
angajat partidul şi statul nostru 
pentru perioada următoare este su
ficient să amintesc că în anii 1971 
—1975 se vor investi în agricultu
ră, din fondurile centralizate ale 
statului, circa 80 miliarde lei; tot
odată, din veniturile cooperativelor 
se vor aloca pentru investiţii peste 
25 miliarde lei. In 5 ani vor fi in
vestite în agricultură peste 100 
miliarde lei — ceea ce reprezintă 
mai mult decît dublul investiţiilor 
făcute în întreaga economie în pe
rioada primului cincinal. La aceas
ta trebuie adăugate investiţiile fă
cute pentru dezvoltarea întreprin
derilor producătoare de tractoare 
şi maşini agricole, precum şi a 
uzinelor de îngrăşăminte şi de alte 
substanţe chimice necesare agricul
turii. Pe baza acestor măsuri, prac
tic pînă în 1975 lucrările agricole 
vor fi complet mecanizate, iar can
titatea de îngrăşăminte furnizată 
de industria noastră va fi la nive
lul cerinţelor unei agriculturi mo
derne. Se va crea astfel posibili
tatea obţinerii unor producţii spo
rite şi sigure, satisfacerii în con
diţii tot mai bune a cerinţelor de 
consum ale populaţiei cu produse 
agro-alimentare.

Doresc să mă refer acum la con
ţinutul şi caracteristicile celor două 
programe supuse dezbaterii şi a- 
probării plenarei noastre.

Este evident, şi lucrul acesta a 
fost pe bună dreptate subliniat în 
discuţii, că înfăptuirea Programului 
naţional privind gospodărirea ra
ţională a resurselor de apă, extin
derea lucrărilor de irigaţii, îndigu
iri, desecări şi de combatere a ero
ziunii solului are un rol determi
nant pentru progresul întregii

noastre agriculturi. Din studiul 
prezentat rezultă însă că proble
mele ce urmează a fi rezolvate în 
următorii 10—15 ani privesc nu 
numai agricultura, ci întreaga po
litică referitoare la resursele de apă 
necesare in viitor societăţii noas
tre.

Se ştie că asigurarea apei, îndeo
sebi a celei potabile, devine o pro
blemă de prim ordin pentru exis
tenţa societăţii moderne. In acest 
sens avem o înaltă răspundere fa
ţă de viitorul naţiunii noastre; toc
mai această datorie ne impune să 
luăm din timp măsurile necesare 
bunei conservări şi gospodăriri a 
apelor. Este adevărat, studiul pre
zentat nu dă deocamdată decît o- 
rientarea generală, dar el oferă o 
bază bună pentru definitivarea 
programului gospodăririi de an
samblu a apelor ţării noastre. în 
acest program este necesar să se 
ţină seama de toate cerinţele de 
apă — actuale şi de perspectivă 
— prevăzîndu-se măsuri ferme, aş 
spune drastice, pentru împiedica
rea poluării apei, problemă pe care 
o consider de interes naţional.

Caracteristica principală a pro
gramului pe care îl dezbatem este 
că el ne dă o imagine grăitoare 
asupra interdependenţei dintre di
versele modalităţi de folosire a 
apei, dintre diferitele domenii in
teresate în buna ei gospodărire, 
dintre măsurile ce trebuie luate 
pe diferite linii. Este pentru pri
ma dată cînd avem, chiar numai 
schiţat, un asemenea program com
plex de folosire a apelor; consider 
de aceea necesar să subliniez că 
tovarăşii care au lucrat la întoc
mirea studiului au făcut o treabă 
utilă, preţioasă.

Desigur, acest studiu nu dă, şi 
nici nu şi-a propus să dea, răspuns 
la multiplele probleme concrete ce 
se ridică în legătură cu buna gos
podărire a apelor din România. De 
aceea este necesar ca, pe baza a- 
cestei schiţe, a observaţiilor şi pro
punerilor făcute de tovarăşii care 
au luat cuvîntul, să se treacă la 
elaborarea amănunţită a progra
mului naţional de gospodărire a 
apelor. Acest program trebuie să 
aibă în vedere asigurarea acumu
lărilor de apă, folosirea resurselor 
de apă subterane, precum şi un 
ansamblu concret de măsuri pre
cise şi ferme pentru evitarea po
luării apelor naţionale. Pe baza a- 
cestui program general se va pu
tea elabora mai uşor şi programul 
de irigaţii, precum şi măsurile pen
tru asigurarea navigaţiei pe cana
lele şi rîurile interioare. In legă
tură cu aceasta apreciez ca justă 
orientarea din studiu potrivit că
reia lucrările de irigaţii, canalele 
magistrale şi cursurile rîurilor 
mari interioare să fie amenajate şi 
pentru navigaţie.

Aţi putut constata, din studierea 
programului de gospodărire a ape
lor şi de amenajare a noi căi de 
navigaţie, ce perspective mari a- 
vem în această privinţă; se vor 
realiza astfel visurile multor îna
intaşi de a face din Bucureşti port 
la Dunăre.

Realizarea întregului sistem de 
amenajare a rîurilor, a canalelor 
magistrale şi a lacurilor de acumu
lare, cu un volum de miliarde de 
metri cubi de apă, va exercita, fă
ră îndoială, o puternică influenţă 
asupra vieţii economice, precum şi 
asupra climatului patriei noastre.

In ce priveşte planul de irigaţii 
propriu-zis, se prevede ca în ur
mătorii 15—20 de ani să fie iri
gată o suprafaţă de 5—5,5 milioa
ne hectare — practic întreaga su
prafaţă apreciată ca posibil de iri
gat la nivelul cunoştinţelor de as
tăzi. în anii 1971—1975 urmează să 
se amenajeze pentru irigaţii o su
prafaţă de 1 200 000—1 500 000 
hectare; în 1975 România va dis
pune astfel de circa 2,4 milioane 
hectare irigate. Pentru a înţelege 
mai bine vastitatea proporţiilor a- 
cestor lucrări trebuie să avem în 
vedere că în 1965 dispuneam de 
numai 265 000 hectare irigate. In 
cincinalul prezent realizăm circa 
700 mii hectare, astfel că la sfîr- 
şitul anului 1970 vom avea aproxi
mativ 900 mii hectare irigate. Evi
dent, în acest cincinal s-a ciştigat 
o bogată experienţă în organizarea 
şi desfăşurarea lucrărilor de iri
gaţii; întreprinderile au fost dotate 
cu utilaje moderne, s-au format 
mii de cadre de muncitori, tehni
cieni şi ingineri. Există deci acum 
o bază bună de plecare.

Îndeplinirea integrală a planu
lui de irigaţii cere luarea neîntir- 
ziată a tuturor măsurilor pentru 
buna pregătire a lucrărilor. Este 
necesar să se întocmească din timp 
proiectele de execuţie, adoptîndu- 
se cele mai corespunzătoare solu
ţii, atît din punct de vedere teh
nic, cît şi economic.

O măsură importantă de care 
depinde operativitatea şi eficienţa 
activităţii de proiectare în acest 
domeniu este repartizarea grupe
lor de proiectanţi direct pe marile 
şantiere de irigaţii, unde să-şi des
făşoare întreaga activitate, în 
strînsă colaborare cu beneficiarii 
sub conducerea nemijlocită a co
mitetelor judeţene de partid. Nu
mai astfel se va putea asigura ca 
proiectele şi realizarea irigaţiilor 
să se facă în bune condiţii, evi- 
tîndu-se lipsurile şi greşelile să- 
vîrşite în trecut. Cu toţii cred că 
înţelegem, şi sper că vor înţelege 
şi proiectanţii de la Ministerul A- 
griculturii şi Silviculturii — că 
nu se pot realiza proiectele de iri
gaţii din Bucureşti. Orieît dc bine 
ar cunoaşte cineva planurile di
rectoare, hărţile, numai pe baza lor 
nu se pot realiza proiecte bune de

irigaţii. Din păcate, în prezent a- 
proape totalitatea proiectanţilor în 
domeniul lucrărilor de irigaţii e 
concentrată în Bucureşti. Este ne
cesar să se pună de urgenţă ca
păt acestei stări de lucruri; numai 
astfel se va putea realiza, în con
diţii eficiente, marele program pe 
care îl punem în faţa întregii ţări. 
Avînd în vedere că circa 300 000 
hectare urmează a fi realizate în 
sisteme mici de irigaţii, este nece
sar ca toate cooperativele agricole 
de producţie şi întreprinderile a- 
gricole de stat care nu se află în 
zonele irigaţiilor mari, să identifi
ce neîntîrziat toate posibilităţile 
de amenajare a terenurilor ce ur
mează a fi irigate în cincinalul 
următor. Ministerul Agriculturii şi 
Silviculturii şi direcţiile agricole 
judeţene au datoria să asigure ne
întîrziat specialiştii necesari pen
tru îndrumarea lucrărilor de iri
gaţii locale.

In cincinalul următor se vor re
aliza lucrări dc îndiguiri şi dese
cări pe o suprafaţă de circa 
500 000 hectare; în multe judeţe, 
aşa cum s-a subliniat şi in discu
ţiile din plenară, aceste lucrări au 
o importanţă deosebită, avînd în 
vedere că, datorită inundaţiilor 
sau excesului de apă, aproape în 
fiecare an se înregistrează mari 
pierderi de producţie. Este nece
sar însă ca la realizarea acestor 
lucrări să se aibă în vedere şi fo
losirea amenajărilor pentru iriga
ţii; nu trebuie să se mai repete 
greşelile făcute în trecut care ne 
determină să trecem astăzi la re
facerea unor lucrări, la o serie de 
cheltuieli inutile.

In mod deosebit doresc să sub
liniez necesitatea realizării măsu
rilor pentru oprirea procesului de 
eroziune a solului, care an de an 
provoacă mari pagube agriculturii. 
După cum aţi reţinut din studiul 
prezentat, milioane de hectare sínt 
supuse unui proces nemilos de e- 
roziune, de degradare. Această si
tuaţie este rezultatul nepăsării 
manifestate vreme îndelungată de 
regimul burghezo-moşicresc, lipsei 
sale de interes faţă de fondul fun
ciar al ţării. îmi amintesc cu cită 
pasiune vorbea, în anii 1948— 
1950, savantul ■ Traian Săvulescu 
despre necesitatea unei adevărate 
acţiuni naţionale pentru combate
rea eroziunii solului. Din păcate, 
nu s-au luat măsuri la timp; au 
trecut mulţi ani fără să se fi în
treprins în acest sens acţiuni cu a- 
devărat serioase, ceea ce a făcut ca 
situaţia moştenită să se înrăută
ţească. Este adevărat că în ultimii 
20 de ani s-au făcut unele lu
cruri, dar, faţă de amploarea pro
cesului de eroziune, ele pot fi 
considerate cu totul nesatisfăcă
toare. Ţinînd seama de gravitatea 
situaţiei, este necesar să luăm mă
suri foarte urgente şi de mare am
ploare în acest domeniu. In plan 
sínt prevăzute lucrări pe o supra
faţă de 430 000 hectare, la care 
se adaugă regularizarea unor rîuri 
şi alte acţiuni de combatere a e- 
roziunii solului pe încă 200 000 
hectare. Toate aceste prevederi 
trebuie considerate minimale. Or
ganele agricole centrale şi locale, 
consiliile populare au datoria să 
acţioneze neîntîrziat pentru înfăp
tuirea acestor sarcini, prevăzînd 
totodată măsuri de extindere în 
viitor a acestor acţiuni.

In cadrul plenarei s-au făcut 
propuneri de a se extinde lucră
rile dc îmbunătăţiri funciare. Fără 
îndoială, va fi necesar să se ţină 
seama de un şir de propuneri fă
cute aici, şi în acest scop să se 
reexamineze programul prevăzut. 
Dar trebuie să avem in vedere, 
tovarăşi, că sumele pe care le a- 
vem la dispoziţie pentru aceste 
lucrări sínt limitate. De aceea, pen
tru a depăşi prevederile din acest 
program, trebuie să găsim şi sur
se locale, să întreprindem acţiuni 
care nu necesită cheltuieli prea 
mari; şi pe această cale trebuie 
să contribuim la îmbunătăţirea si
tuaţiei din acest domeniu.

înfăptuirea vastului program de 
irigaţii, desecări şi combatere a 
eroziunii solului impune măsuri e- 
nergice şi o muncă perseverentă, 
sistematică din partea tuturor or
ganelor agricole, a organelor şi or
ganizaţiilor de partid, a întregii 
ţărănimi. Este necesar să fie aduse 
şi unele îmbunătăţiri organizatori
ce care să asigure o mai bună de
limitare a sarcinilor şi răspunde
rilor. Situaţia de azi — cînd cei 
care execută lucrările le şi exploa
tează — nu este corespunzătoare; 
trebuie să se treacă imediat la or
ganizarea unui compartiment spe
cial pentru executarea lucrărilor 
de irigaţii, desecări şi combatere 
a eroziunii solului şi a unui alt 
compartiment răspunzător de în
treţinerea şi exploatarea sisteme
lor de irigaţii.

In cadrul preocupărilor genera
le pentru buna gospodărire a ape
lor ţării, pentru folosirea cît mai 
eficientă a acestora din punct de 
vedere economic, este necesar să 
se aibă în vedere cu toată seriozi
tatea problema amenajărilor pisci
cole, crearea condiţiilor pentru 
sporirea producţiei de peşte în 
ţara noastră — unul din alimen
tele de bază ale populaţiei.

Trebuie spus, tovarăşi, că şi în 
acest sector situaţia nu este satis
făcătoare. In cadrul plenarei, mi
nistrul industriei alimentare a în
cercat să explice această situaţie, 
dar, după părerea mea, nu a spus 
lucrurilor pe nume; şi mai ales nu 
a prezentat măsurile care se pre
conizează în acest sector. Avem 
posibilitatea ca de pe cele cîteva 
sute de mii de hectare — luciu 
de apă, interioare, să obţinem o

producţie de peşte mult mai mare 
ca în prezent. Este inadmisibil că 
în multe zone producţia de peşte 
este inferioară celei realizate îna
inte de război. Aceasta nu se poate 
explica decît prin neglijenţă, prin 
lipsa de preocupare a organelor 
însărcinate să asigure dezvoltarea 
fondului piscicol. Avem intr-ade
văr şi lacuri bune — cu o produc
ţie de 2 000 kg de peşte la hectar, 
dar, cum se ştie, cu o floare nu se 
face primăvară. Cu cîteva bălţi a- 
vînd o producţie de 2 000 kg la 
hectar nu asigurăm peştele nece
sar consumului întregii populaţii. 
Este necesar ca atît comitetele ju
deţene de partid, cît şi consiliile 
populare să integreze în programul 
general pe care 51 discutăm şi a- 
menajări piscicole; acestea trebuie 
să fie o parte integrantă a progra
mului nostru de dezvoltare a agri
culturii. Amenajările piscicole bine 
organizate şi exploatate vor putea 
aduce un aport foarte preţios la 
satisfacerea cerinţelor de trai ale 
poporului.

Avînd in vedere importanţa pro
gramului la care m-am referit, vo
lumul mare de muncă ce trebuie 
realizat, fondurile deosebite ce tre
buie manipulate, este necesar să se 
creeze o comisie guvernamentală 
însărcinată cu avizarea şi recepţio- 
narea lucrărilor. Sistemul actual, 
potrivit căruia cel care proiectea
ză lucrările le şi avizează şi recep
ţionează este necorespunzător. De 
altfel, avînd implicaţii mult mai 
vaste decît irigarea propriu-zisă a 
culturilor, nici nu este just ca avi
zarea sistemelor de irigaţii şi re- 
cepţionarea lor să se facă numai 
de către organele Ministerului A- 
griculturii. Am în vedere nu crea
rea a încă unui aparat de stat.au- 
nui organism birocratic, ci alcă
tuirea unei comisii interministeri
ale la care să participe reprezen
tanţii tuturor ministerelor intere
sate; această comisie să avizeze şi 
să recepţioneze lucrările.

De asemenea, ţinînd seama dc 
complexitatea programului pe ca-

re-1 dezbatem, consider că ar fi bi
ne să se organizeze in cursul aces
tui an o sesiune ştiinţifică naţio
nală, cu participarea celor mai 
buni specialişti din toate sectoare
le interesate — nu numai din a- 
gricultură, ci şi biologi, geografi, 
energeticieni, geologi ş.a.m.d. — 
care să dezbată pe larg, pe secţi
uni, programul. Pe această bază să 
se definitiveze planul de lucrări, 
asigurînd ca el să ţină seama de 
aspectele generale şi de implica
ţiile complexe pe care le va avea 
asupra întregii economii, asupra 
dezvoltării generale a ţării noas
tre.

Stimaţi tovarăşi,
In al doilea program pe care îl 

dezbate plenara sint prevăzute 
măsuri cu privire la dezvoltarea 
zootehniei şi creşterea producţiei 
animaliere — una din problemele 
de cea mai mare importanţă pen
tru progresul agriculturii, pentru 
ridicarea nivelului de trai al popu
laţiei. După cum se ştie, existenţa 
unui puternic sector zootehnic re
prezintă unul din indicatorii cei 
mai caracteristici ai unei agricul
turi intensive, moderne.

în comparaţie cu dezvoltarea a- 
cestui sector în ţările cu agricul
tură avansată, nivelul zootehniei 
din ţara noastră prezintă o serioa
să rămînere în urmă, ceea ce a- 
fectează atît eficienţa economică 
generală a agriculturii — deci şi 
nivelul veniturilor ţărănimii — cît 
şi aprovizionarea populaţiei cu 
produse animaliere.

Situaţia nesatisfăcătoare a zoo
tehniei la noi îşi are originea, este 
adevărat, şi în moştenirea lăsată 
de regimul burghezo-moşieresc, 
reflectată atît de efectivele de a- 
nimale din 1938, cît şi, mai cu sea
mă, in situaţia pe care am pre
luat-o după război. Ea îşi are însă 
originea şi în lipsurile Ia care 
m-am referit şi care s-au manifes
tat în ultimii 25 de ani. Din da
tele de mai jos se poate vedea 
cum a evoluat efectivul de anima
le din 1938 pînă în 1970.

Efectivele de animale
— mii capete la începutul anului—■

1938 1950 1960 1965 1970
— Bovine 

din care:
3 653 4 309 4 450 4 756 5 034

vaci şi juninci 
— Porcine 

din care:

1 787
2 761

2 105 
2 210

2156 
4 300

1 901 
6 034

2 496 
5 971

scroafe
— Ovine
— Păsări

606 
10 087 
27 325

261 
9 834

17 506

524 
•11 200
37 000

552 
12 734 
39 909

647 
13 835 
53 439

Aceste date ne arată că, după 
eliberarea ţării, efectivele de ani
male au crescut continuu, fiind în 
prezent la unele specii de două ori 
mai mari decît în 1938.

A crescut, de asemenea, produc
ţia de carne, lapte, ouă şi lină, a- 
tit în volum total, absolut, cit şi 
pe cap de animal.

Desigur, dacă am privi numai 
din acest punct de vedere lucrurile 
ne-am putea declara oarecum mul
ţumiţi; dar dacă avem în vedere 
că la creşterea animalelor sîntem 
încă în urma multor ţări, că ce
rinţele de consum ale populaţiei 
cresc continuu şi nu pot fi satis
făcute mulţumitor de actuala pro
ducţie a zootehniei atunci se im
pune să afirmăm deschis că rit
mul de creştere a efectivelor de a- 
nimale este necorespunzător; este 
necesar să luăm măsurile cele mai 
serioase pentru dezvoltarea în rit
mul cel mai rapid a zootehniei.

Studiul prezentat plenarei spre 
dezbatere cuprinde un program 
multilateral de creştere susţinută 
a efectivelor de animale şi a pro
ducţiei animaliere.

Dinamica efectivelor de animale 
şi păsări va arăta astfel: de la 5 
milioane bovine la începutul lui 
1970 — efectivul va creşte la 6,6 
milioane în 1975 şi la 7,2—7,5 mi
lioane în 1980, din care vaci, de

la 2 496 000 în 1970, la 3 350 000 
în 1975 şi 3 600 000 în 1980. La 
porci, de la circa 6 milioane în 
1970 efectivul va creşte la 9,5 mi
lioane în 1975 şi la 10,5—11 mi
lioane în 1980. Faţă de studiu, 
ţinîndu-se seama de observaţiile 
din plenară, se vor aduce unele 
îmbunătăţiri, în sensul măririi pre
vederilor.

De asemenea, la scroafe se pre
vede să ajungem in 1975 la 
960 000, în loc de aproximativ 
800 000, cit se stabilise iniţial, 
considerîndu-se nesatisfăcător a- 
cest număr; în 1980 se va ajunge 
la 1 000 000—1 100 000.

Ca urmare a măsurilor pe care 
le-am stabilit pentru dezvoltarea 
zootehniei, va trebui ca pînă în 
anul 1980 să ajungem la un efec
tiv de circa 50—55 bovine la suta 
de hectare teren agricol şi la cir
ca 30 de vaci pe aceeaşi suprafa
ţă.

Pe această bază, precum şi prin 
ridicarea productivităţii în zooteh
nie, urmează să crească simţitor 
producţia de carne, lapte şi ouă, 
asigurîndu-se satisfacerea în mai 
mare măsură a cerinţelor de con
sum ale populaţiei.

Ca urmare a acestor măsuri, se 
prevede ca fondul de stat să creas
că în felul următor:

unităţi măsură 1969 1970 prevederi
_____________________  realizări________ plan_________1975 1980
Carne mii tone in viu 839 970 1 640 2 203
Lapte mii hl. 14 078 400 30 410 37 230
Ouă mii, buc.___________ 856 1 088 2 050 2 525

Spre deosebire de prevederile 
planului cincinal, in studiul pre
zentat se propune ca sporirea e- 
fcctivelor de animale — deci şi a 
producţiei animaliere — să se re
alizeze la întreprinderile de stat 
şi cooperativele agricole de pro
ducţie în ferme mari. Această o- 
rientare are o mare importanţă 
pentru dezvoltarea agriculturii 
noastre socialiste, pentru realiza
rea unei aprovizionări sigure a 
populaţiei. Experienţa de pînă a- 
cum a marilor ferme specializate 
din întreprinderile agricole de stat, 
cît şi a fermelor specializate din 
unele cooperative agricole de pro
ducţie, demonstrează că aceasta es
te singura cale de progres rapid 
al zootehniei şi de creştere a efi
cienţei economice a acestei ramuri 
de prim ordin a producţiei agri
cole. Aici s-au dat multe exemple 
de rezultate bune şi producţii 
mari obţinute de un şir de ferme, 
ceea ce demonstrează că avem po
sibilităţi, că avem experienţă şi 
că sarcinile pe care ni le punem 
sínt pe deplin realizabile.

După cum se ştie, încă din a- 
nul 1969 s-a trecut la constituirea 
unor ferme intercooperatiste de 
creştere şi îngrăşare a animalelor. 
Ţinînd seama de sarcinile mari ce 
revin cooperativelor în următorul 
cincinal, este necesar ca aceste u- 
nităţi să fie ajutate în mod deose
bit de către organele agricole, tre-

cîndu-se totodată la extinderea or
ganizării lor.

Un rol însemnat în dezvoltarea 
fermelor moderne revine între
prinderilor agricole de stat care 
au acumulat, în decursul anilor, 
o bogată experienţă în domeniul 
acesta.

Este cunoscut, de asemenea, fap
tul că rezultate deosebit de po
zitive au obţinut în domeniul creş
terii animalelor şi al producţiei a- 
nimaliere o serie de cooperative a- 
gricole. Toate acestea impun ca, 
atît organele de partid, cit şi orga
nele agricole, mijloacele noastre 
de propagandă să acorde o mai 
mare şi mai consecventă atenţie 
generalizării experienţei înaintate 
obţinute de întreprinderile de stat 
şi de cooperativele agricole de pro
ducţie în creşterea animalelor, în 
sporirea producţiei de carne, lapte 
şi ouă.

Este necesar să se treacă totoda
tă la organizarea unor ferme mari 
de creştere a animalelor prin co
operare între întreprinderile agri
cole de stat şi cooperativele agri
cole de producţie. De altfel, coo
perarea in producţie între sectorul 
de stat şi cel cooperatist din agri
cultură trebuie extinsă şi în alte 
sectoare ale producţiei. Sectorul 
socialist de stat poate acorda un 
ajutor preţios, calificat, cooperati
velor exercitînd o puternică influ
enţă asupra dezvoltării întregii a

griculturi. Unii tovarăşi s-ar putea 
întreba dacă priu aceasta nu se al
terează cumva caracterul „curat“ 
socialist al sectorului de stat din 
agricultură. Răspunsul — cu care 
sínt convins că va fi de acord în
tregul nostru Comitet Central — 
nu poate fi decît că nu se poate 
gîndi în felul acesta, că, dimpo
trivă, tovarăşi, prin cooperarea în
tre sectorul de stat şi cel coopera
tist se face un pas înainte spre a- 
propierea celor două sectoare agri
cole socialiste, spre omogenizarea 
socialistă a satului. Această coo
perare reprezintă o nouă formă 
de ajutor pe care clasa muncitoare, 
statul oamenilor muncii îl acordă 
ţărănimii muncitoare pentru dez
voltarea sectorului cooperatist, 
pentru creşterea producţiei agricole 
şi ridicarea nivelului de trai al 
cooperatorilor. Fără îndoială că a- 
ceastă formă de cooperare în pro
ducţie va cimenta şi mai mult a- 
lianţa dintre clasa muncitoare şi 
ţărănimea muncitoare, îşi va aduce 
contribuţia la procesul de omoge
nizare a naţiunii noastre socialiste.

Stimaţi tovarăşi,
Concentrarea creşterii animale

lor în mari ferme moderne, impu
ne luarea unor măsuri de înaltă 
răspundere pentru organizarea şti
inţifică a muncii de îngrijire a a- 
nimalelor. în primul rind este ne
cesar ca fermele să dispună de a- 
nimale de rasă, urmărind realiza
rea unei selecţii riguroase a rase
lor existente. în al doilea rînd tre
buie luate măsuri pentru asigura
rea furajelor necesare întregului 
efectiv de animale. Trebuie să se 
stabilească în fiecare întreprinde
re şi cooperativă suprafeţele des
tinate producerii furajelor, asigu
rîndu-se structura cea mai cores
punzătoare a culturilor.

Una din obligaţiile de cea mai 
mare răspundere ale cooperative
lor este aceea de a lua toate mă
surile ce se impun pentru a-şi a- 
sigura necesarul de furaje pentru 
hrana animalelor prin forţele lor 
proprii sau prin dezvoltarea largă 
în acest domeniu a cooperării in
tercooperatiste.

In acelaşi timp, trebuie să se a- 
sigure realizarea la timp a între
prinderilor producătoare de furaje 
complexe. Consider că este foarte 
bine că aceste întreprinderi sínt or
ganizate de stat; astfel se asigură 
buna lor funcţionare şi, totodată, 
aprovizionarea cu furaje atît a în
treprinderilor agricole de stat, cît 
şi a cooperativelor, iar în viitor 
va trebui să avem în vedere po
sibilitatea de a livra asemenea fu
raje şi producătorilor individuali.

După cum reiese din studiul 
prezentat, realizarea programului 
de creştere a animalelor şi a pro
ducţiei animaliere pînă în 1975— 
1980 reclamă investiţii foarte 
mari. Vom acorda, fără îndoială, 
toate mijloacele necesare pentru 
îndeplinirea în întregime a planu
lui. Dar trebuie să spun că au de
plină dreptate tovarăşii care au 
criticat cheltuielile exagerate din 
acest sector, realizarea unor con
strucţii agricole la costuri nejusti
ficat de mari. Punînd la dispozi
ţie mijloacele materiale pentru re
alizarea programului de creştere a 
animalelor, trebuie să atragem în 
modul cel mai serios atenţia to
varăşilor care lucrează în agricul
tură asupra datoriei de a face to
tul pentru ieftinirea construcţiilor 
şi realizarea lor la timp. Va fi ne
cesar să analizăm şi preţurile la 
unele materiale de construcţii. Este 
necesar să se pună capăt cu toată 
fermitatea tendinţei unor ministere 
şi întreprinderi de a umfla preţuri
le pentru a acoperi neajunsurile 
proprii in gospodărirea mijloacelor 
şi pentru a obţine beneficii mai 
mari. Dacă vorbim de ieftinirea lu
crărilor în construcţii — şi trebuie 
să îmbunătăţim situaţia în acest do
meniu — se impune ca şi proble
ma preţurilor materialelor de con
strucţii să fie analizată în mod se
rios, luîndu-se măsuri pentru re
ducerea lor corespunzătoare.

Avînd în vedere problemele 
multiple pe care le ridică înfăptu
irea programului de dezvoltare a 
zootehniei, cred că ar fi bine ca de
finitivarea lui să se facă pe baza 
unei discuţii largi — în cadrul u- 
nei consfătuiri la care să participe 
cei mai buni specialişti din zoo
tehnie şi din alte sectoare — ţi- 
nîndu-se seama de părerile şi pro
punerile oamenilor cu experienţă 
în acest donjeniu.

Punînd accentul principal pe 
creşterea animalelor în ferme 
mari, moderne, trebuie, totodată, 
să acordăm sprijin tuturor coope
rativelor agricole de producţie ■ 
pentru dezvoltarea sectorului zoo

tehnic. In acest sens, toate coope
rativele trebuie ajutate cu animale 
de rasă şi credite în vederea creş
terii animalelor.

Este necesar, d8 asemenea, să 
fie sprijinită creşterea animalelor 
aflate în proprietatea personală a 
membrilor cooperatori şi, în zone
le de munte, creşterea animalelor 
de către ţăranii particulari. De a- 
ceea, baza furajeră trebuie dezvol
tată corespunzător sporirii şepte- 
lului in toate sectoarele.

O atenţie deosebită trebuie acor
dată păşunilor şi fîneţelor a căror 
suprafaţă se ridică la peste 4 mi
lioane hectare. Acestea reprezintă 
o sursă deosebit de importantă, din 
păcate încă slab folosită, pentru a- 
sigurarea bazei furajere.

Desigur, trebuie analizat cui să 
aparţină aceste suprafeţe de pă
şuni şi fineţe, dar oricui vor apar
ţine — cooperativelor sau consilii
lor comunale — dacă nu vom efec
tua lucrările necesare de întreţine
re, nu vom asigura reînsămînţa- 
rea lor şi îngrăşămintele necesare, 
atunci nu vom obţine producţia 
dorită. De altfel, cu 8 sau 10 ani 
în urmă ele au aparţinut consilii
lor populare şi au fost trecute la 
cooperative tocmai pentru că erau 
prost întreţinute şi nu asigurau 
baza furajeră necesară. Esenţialul 
nu este cui aparţin, ci cum se rea
lizează lucrările necesare pentru 
sporirea producţiei. Organele agri
cole, Ministerul Agriculturii tre
buie să ia toate măsurile pentru a 
obţine recolte bune pe aceste su
prafeţe.

Tovarăşi,
Realizarea acestor programe fun

damentale pentru modernizarea a- 
griculturii noastre necesită numai 
în cincinalul 1971—1975 investiţii 
de peste 50 miliarde lei; pentru 
lucrările de irigaţii, îndiguiri şi 
desecări, pentru combaterea ero
ziunii solului şi gospodărirea ape
lor se vor aloca în următorul cin
cinal circa 35 miliarde lei — con
sider că această sumă este mare 
şi va trebui să acţionăm pentru a 
realiza volumul de lucrări prevă
zut cu cheltuieli mai mici — iar 
pentru creşterea animalelor aproa
pe 20 miliarde lei. înfăptuirea a- 
cestui volum de investiţii cere o 
muncă bine organizată; utilizarea 
cu cea mai mare răspundere a fon
durilor alocate, luarea din timp, a 
măsurilor pentru realizarea lucră
rilor la termenul stabilit şi de cea 
mai bună calitate. Este necesar să 
se treacă dcindată la întocmirea 
proiectelor pentru lucrările de iri
gaţii, îndiguiri, desecări şi de com
batere a eroziunii solului, alegîn- 
du-se soluţiile optime atît din 
punct de vedere tehnic cît şi eco
nomic. Este necesar să se tragă 
toate concluziile din neajunsurile 
manifestate în trecut.

Cîţiva tovarăşi au spus în ple
nară că ar dori ca realizarea iri
gaţiilor sau a unor acţiuni de de
secări să se facă pe alte suprafeţe 
decit cele prevăzute în studiu. Eu 
consider că Ministerul Agricultu
rii, organele agricole trebuie să a- 
nalizeze situaţia în strînsă cola
borare cu comitetele judeţene, să 
se deplaseze pe teren, în judeţe 
şi, împreună cu acestea, să stabi
lească suprafeţele pe care trebuie 
executate aceste lucrări. Beneficia
rul este comitetul judeţean de par
tid şi consiliul popular judeţean; 
deci cu aceste organe trebuie să 
se stabilească unde trebuie făcute 
aceste lucrări, bineînţeles ţinînd 
seama şi de prevederile generale, 
de condiţiile tehnice şi economice 
de care dispunem; am impresia că 
şi tovarăşii primi-secretari ai co
mitetelor judeţene au avut în ve
dere aceste condiţii atunci cind au 
făcut propunerile respective.

Se ştie că s-au săvîrşit greşeli 
care au dus la scumpirea costuri
lor, la întîrzierea dării în produc
ţie, la exploatarea neraţircală a 
unor sisteme de irigaţii. S-au fă
cut, de asemenea, greşeli la unele 
lucrări de îndiguire şi desecare, la 
unele amenajări pentru combate
rea eroziunii solului. Atrag atenţia 
asupra acestor lipsuri spre a se 
lua toate măsurile de înlăturare a 
lor în viitor.

Sarcini deosebite revin în aceas
tă direcţie organelor de proiecta
re, trusturilor şi întreprinderilor 
care execută lucrările. Trebuie e- 
liminate cu toată hotărirea greşe
lile de proiectare şi execuţie, ne- 
maiadmiţîndu-se nici un fel de 
construcţii supradimensionate.

Ţinînd seama de preţul ridicat 
al lucrărilor, este necesar să se 
acţioneze cu toată fermitatea pen
tru reducerea preţului de cost Ia 
toate lucrările. In sectorul creşte
rii animalelor trebuie să se treacă 
de îndată la întocmirea de proiecte 
tip şi organizarea producţiei de 
prefabricate pentru toate lucrările 
zootehnice.

Şi în acest sector s-au făcut gre
şeli mari de proiectare şi execuţie, 
s-a acceptat supradimensionarea 
lucrărilor şi amplasarea lor nera
ţională. Sínt. după părerea mea, 
posibilităţi de reducere a costului 
construcţiilor zootehnice cu cel pu
ţin 15—20 Ia sută.

Una din problemele de însem
nătate esenţială pentru înfăptuirea 
în cele mai bune condiţii a acestor 
programe de dezvoltare a bazei

(Gontinuaro In pag. a IH-a)
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tehnico-materiale a agriculturii, 
pentru sporirea rolului acestei ra
muri în economia naţională, o con
stituie problema ponderii cheltu
ielilor materiale în producţia glo
bală agricolă. Iată cîteva cifre com
parative care demonstrează că în 
ultima vreme a existat o tendinţă 
destul de accentuată de creştere a 
cheltuielilor materiale în valoarea 
producţiei globale agricole — creş
tere care nu are nici un fel de jus
tificare obiectivă:

în 1965 ponderea cheltuielilor 
materiale în valoarea producţiei 
globale agricole era de 40 la sută; 
în 1970 a ajuns la 42,4 la sută, iar 
în 1975 se propune 44,5 la sută. 
Situaţia la I.A.S. este şi mai nesa
tisfăcătoare din acest punct de ve
dere. încercarea de a. justifica a- 
ceasta prin procesul de dotare şi 
dezvoltare a bazei materiale a agri
culturii o consider neîntemeiată; 
trebuie să realizăm în aşa fel lu
crările de investiţii şi dotare a 
agriculturii, îneît să obţinem o 
creştere continuă a producţiei a- 
gricole şi o scădere a ponderii 
cheltuielilor materiale. Aceasta este 
de altfel o tendinţă mondială.

Hotărîtor în îndeplinirea progra
mului de dezvoltare a agriculturii 
este ca eforturile materiale pe ca
re Ie face partidul şi statul, inves
tiţiile prevăzute să determine un 
raport raţional şi eficient între 
cheltuielile materiale şi creşterea 
producţiei agricole, asigurîndu-se 
sporirea randamentului fiecărui leu 
investit. Reducerea cheltuielilor 
materiale şi creşterea producţiei a- 
gricole globale, ridicarea venitului 
naţional obţinut în agricultură re
prezintă una din problemele fun
damentale ale programului pe care 
îl adoptă plenara noastră. în legă
tură cu aceasta trebuie să relevăm 
faptul că în studiul dezbătut în 
plenara noastră, deşi eforturile fi
nanciare pe care urmează să le 
facă statul nostru pentru dez
voltarea bazei tehnico-materia
le a agriculturii sínt deosebit de 
mari, producţiile agricole preconi
zate a se  realiza nu sínt în con
cordanţă cu aceste eforturi. Se 
poate spune că ceea ce se prevede 
să obţinem în urma investiţiilor 
pe care le vom face nu este pe de
plin mulţumitor, şi în acest dome
niu programul va trebui să fie îm
bunătăţit. De altfel, această obser
vaţie a fost făcută şi în Comitetul 
Executiv, dar, în materialele pre
zentate de tovarăşii de la agricul
tură nu s-a ţinut seama în măsura 
corespunzătoare de aceste observa
ţii. Este necesar să se aibă în vede
re aceasta la definitivarea studiului. 
Trebuie spus că nici în concluziile 
comisiilor prezentate în plenară 
problema eficienţei investiţiilor, şi 
în general a eficienţei activităţii 
economice a agriculturii, nu a ocu
pat locul cuvenit. Necesitatea pu
nerii ascuţite a acestei probleme 
în preocupările noastre pentru 
crearea unei agriculturi intensive, 
de înaltă productivitate, derivă din 
faptul că într-o serie de întreprin
deri agricole de stat şi cooperative 
de producţie, inclusiv în cadrul u- 
nor organe agricole şi cooperatiste 
de conducere, se manifestă şi în 
prezent o atitudine de ignorare a 
eficienţei economice.

O îndatorire de cea mai mare 
Importanţă a tuturor celor care lu
crează în sistemul agriculturii 
noastre socialiste, precum şi a al
tor organe economice şi financia
re este aceea de a asigura folo
sirea rit mai raţională a fondurilor 
destinate agriculturii. Este necesar 
să se evite tendinţa de a dispersa 
fără discemămînt fondurile pe tot 
teritoriul ţării, urmărindu-se cu 
toată atenţia concentrarea acesto
ra în primul rind acolo unde pot 
da maximum de rezultate în pro
ducţie, în creşterea eficienţei eco
nomice într-un timp cît mai scurt.

în legătură cu aceasta aş ruga 
pe tovarăşii din judeţele unde sînţ 
prevăzute mai puţine investiţii şi 
care şi-au exprimat aici dorinţa de 
a obţine mai mult în această pri
vinţă să înţeleagă că volumul to
tal al investiţiilor pe care le-am 
prevăzut în program reprezintă 
maximum a ceea ce putem acorda. 
Desigur, va mai trebui văzut — 
ţinînd seama de criteriul la care 
m-am referit — cum pot fi solu
ţionate unele probleme ridicate 
aici. Dar trebuie să înţelegem că 
nu vom putea, nici în cincinalul 
următor şi nici chiar în următorii 
zece ani, să rezolvăm toate pro
blemele legate de irigaţii, de în
diguiri, desecări şi de combaterea 
eroziunii solului; rezolvarea tutu- 
Tor acestor probleme necesită d 
perioadă mai lungă. De aceea tre
buie să îndreptăm mijloacele în 
primul rind în acele judeţe şi la 
acele lucrări care dau eficienţa e- 
conomică cea mai mare în momen
tul de faţă. Aceasta ne va crea noi 
mijloace materiale şi condiţii ca în 
anii viitori să rezolvăm şi în alte 
judeţe mai bine atît îmbunătăţirile 
funciare cît şi problemele privind 
creşterea animalelor-Ministerul A- 
griculturii şi Silviculturii, Uniunea 
Naţională a Cooperativelor Agrico
le de Producţie, toate organele e- 
conomice trebuie să ia măsuri e- 
nergice pentru ca o dată cu 
investirea fondurilor prevăzute 
pentru realizarea acestui vast pro
gram, să obţinem creşterea siste
matică a producţiei, îmbunătăţirea 
tuturor indicatorilor economici din

agricultură, scăderea considerabilă 
a cheltuielilor materiale în raport 
cu volumul global al producţiei a- 
gricole realizate. Aceasta este o 
problemă de însemnătate capitală 
pentru creşterea contribuţiei pe 
care acest sector o aduce la satis
facerea cerinţelor generale ale e- 
conomiei, pentru îmbunătăţirea ni
velului de trai al ţărănimii şi ri
dicarea standardului de viaţă al 
întregului nostru popor. Trebuie 
să cerem cu toată tăria Ministeru
lui Agriculturii şi Silviculturii, U- 
niunii Naţionale a Cooperativelor 
Agricole, tuturor organelor agrico
le să introducă în întreaga lor ac
tivitate un spirit mai operativ, mai 
dinamic, mai eficient. în acelaşi 
sens consider că trebuie să-şi îm
bunătăţească munca şi Comitetul 
de Stat pentru Economia şi Admi
nistraţia Locală, în activitatea că
ruia persistă încă serioase practici 
şi tendinţe birocratice. Mă refer 
la acest Comitet pentru că lucrînd 
cu consiliile populare judeţene, el 
are un rol important în realizarea 
sarcinilor în agricultură.

în altă ordine de idei, doresc să 
atrag în modul cel mai serios aten
ţia asupra faptului că, atît la lu
crările de irigaţii cît şi la construc
ţiile zootehnice, s-au scos din cir
cuitul producţiei mari suprafeţe 
de pămînt. Trebuie să se pună ca
păt cu desăvîrşire acestei practici; 
atît executarea irigaţiilor cît şi 
amplasarea construcţiilor zootehni
ce trebuie astfel concepute, îneît 
să se realizeze cu minim de supra
feţe scoase din producţie.

Realizarea la timp şi în bune 
condiţii a programelor pe care le 
discutăm va avea fără îndoială o 
puternică influenţă asupra întregii 
agriculturi. Pe suprafeţele irigate 
se vor obţine sporuri de producţie 
de 50 pînă la 100 la sută faţă de 
cele neirigate. De asemenea, pe 
cea mai mare parte a tex-enurilor 
irigate se vor putea obţine anual 
cîte două recolte. După unele cal
cule estimative, valoarea totală a 
sporului de producţie realizată pe 
terenurile irigate va fi în anul 
1975 de circa 6 miliarde lei; Ia a- 
ceasta se mai adaugă sporul de pro
ducţie obţinut prin îndiguiri şi de
secări şi prin combaterea eroziunii 
solului care se va ridica şi el la 
peste 1 miliard lei. In ce priveşte 
zootehnia, valoarea producţiei ani
maliere din sectorul socialist va 
creşte de la 11 miliarde în 1969 
la peste 25 miliarde în 1975. Re
iese deci, tovarăşi, că din punct 
de vedere economic eforturile sínt 
pe deplin justificate. Este necesar 
însă ca să facem totul pentru rea
lizarea lor la timp şi în condiţii 
bune.

O dată adoptate aceste programe 
este necesar să luăm toate măsu
rile pentru realizarea lor în prac
tică. Ministerului Agriculturii şi 
Silviculturii, oi-ganelor agricole le 
revine sarcina de a asigura organi
zarea şi îndrumarea permanentă a 
întregii activităţi de transpunere 
în viaţă a acestor sarcini. Aceasta 
impune lichidarea hotărîtă a lipsu
rilor ce s-au manifestat în munca 
acestor organe, creşterea răspun
derii lor şi întărirea disciplinei în 
muncă. în realizarea acestui mare 
program naţional sarcini de mare 
răspundere revin, desigur, oame
nilor muncii — cooperatorilor, in
ginerilor şi tehnicienilor. De ase
menea, este necesar, ca Uniunea 
Naţională şi uniunile judeţene ale 
cooperativelor agricole de produc
ţie să considere realizarea în sec
torul cooperatist a acestor măsuri 
drept o sarcină primordială.

Măsurile luate în decembrie 
1969 pentru îmbunătăţirea muncii 
acestor organe şi a activităţii în 
cooperative au creat premise pen
tru desfăşurarea în mai bune con
diţii a muncii lor. Avem convinge
rea că atît organele agiicole de 
stat cît şi cele cooperatiste vor lu
cra mai eficient decît în trecut, 
neprecupeţind nici un efort pen
tru a asigura înfăptuirea integrală 
a hotăririlor de cea mai mare în
semnătate pentru soarta agricultu
rii noastre, adoptate de Comitetul 
Central.

Considerăm, totodată, necesar să 
atragem atenţia Ministerului In
dustriei Construcţiilor de Maşini, 
Ministerului Industriei Materiale
lor de Construcţii şi Ministerului 
Industriei Chimice asupra sarcini
lor mari ce le revin în asigurarea 
utilajelor şi maşinilor agricole, 
materialelor de construcţii şi pro
duselor chimice necesare agricul
turii. Aşa cum pe bună dreptate 
s-a subliniat în cursul discuţiilor 
din plenară, industria noastră tre
buie să depună eforturi mai in
tense pentru a asigura agriculturii 
întreaga gamă de maşini, instala
ţii şi utilaje de calitate superioară, 
necesare atît vastelor lucrări de 
irigaţii ce se desfăşoară în ţara 
noastră, cît şi dezvoltării unei zoo- 
tehnii mecanizate, de înaltă pro
ductivitate. Toate ministerele şi or
ganele centrale şi locale, cărora 
le revin sarcini concrete în legă
tură cu îndeplinirea acestor două 
programe au datoria să ia neîntîr- 
ziat măsurile ce depind de ele pen
tru realizarea marilor acţiuni pre
conizate de partid în agricultură.

O problemă de importanţă hotă- 
ritoare pentru succesul acestor 
programe este asigurarea cadrelor 
necesare. în cel mai scurt timp, 
Ministerul Agrictiiturii şi Silvicul*- 
turii şi Ministerul învăţămîntului 
vor trebui să elaboreze un pian 
special de pregătire atît a cadrelor 
de specialişti cu studii superioare

şi medii, cit şi a muncitorilor ca
lificaţi.

în acest sens esfte necesar să fie 
aduse îmbunătăţiri şi sistemului de 
învăţămînt şi programelor şcolare, 
în problema pregătirii cadrelor 
pentru agricultură trebuie să ple
căm de la combaterea mentalităţii 
greşite, din păcate încă larg răs- 
pindită la noi, potrivit căreia ne 
considerăm vechi producători agri
coli şi ca atare nu mai avem ce 
învăţa. Or, progresul agriculturii, 
cultura plantelor şi creşterea ani
malelor cer cunoştinţe noi, moder
ne, cite odată mai multe decit 
pentru unele ramuri industriale; 
este, desigur, foarte important să 
ştii să prelucrezi o bucată de lemn 
sau de metal, dar a lucra cu plan
tele şi cu animalele, a modela via
ţa însăşi, a crea noi soiuri, noi ra
se de animale, a spori productivi
tatea lor — toate acestea cer cu
noştinţe profunde; trebuie să spu
nem că încă nu s-a înţeles cum se 
cuvine importanţa acestei proble
me. Ţările care au realizat o agri
cultură avansată au înfăptuit şi o 
transformare a omului din agricul
tură. Problema cunoştinţelor în a- 
gricultură este o problemă esen
ţială pentru progresul acestei ra
muri economice. Indiferent de pro
prietate, pămintul este un bun al 
naţiunii şi el trebuie lucrat cores
punzător; toată lumea trebuie să 
se supună regulilor şi normelor 
generale. Va trebui să luăm mă
suri mult mai serioase atît în ce 
priveşte pregătirea celor care lu
crează în agricultură, cît şi în pri
vinţa introducerii normelor moder
ne de lucrare a pămîntului, obli
gatorii pentru toată lumea.

Este necesar să se înţeleagă că 
fără cadre cu temeinice cunoştinţe 
nu vom putea asigura ridicarea 
nivelului general al agriculturii, 
iar programele care ni le propu
nem şi investiţiile pe care le fa
cem nu vor da rezultatele aştepta
te. Tocmai de aceea se impune 
trecerea de îndată la măsuri pen
tru ridicarea nivelului general de 
cunoştinţe al tuturor oamenilor 
muncii care lucrează în agricul
tură.

Totodată, pentru realizarea unor 
lucrări mai complexe, de înaltă 
calificare în agricultură, pentru 
iniţierea cadrelor noastre în pro
bleme care ţin de progresul neîn
trerupt al ştiinţei agrozootehnice 
pe plan mondial, trebuie să avem 
în vedere şi eventualitatea de a 
apela la ajutorul unor specialişti 
străini, cu o bogată experienţă şi 
o înaltă competenţă profesională, 
în aceeaşi ordine de idei doresc 
să subliniez necesitatea de a stu
dia cu mai multă atenţie experien
ţa ţărilor cu o agricultură avan
sată — atît socialiste, cît şi ca
pitaliste — aplicînd la condiţiile 
noastre concrete cuceririle agrozoo
tehnice înaintate din întreaga lu
me. De asemenea, trebuie să avem 
în vedere şi necesitatea de a dez
volta mai mult cooperarea în do
meniul agriculturii cu ţările care 
au o bogată experienţă în acest 
domeniu şi care dispun de poten
ţialul necesar pentru o cooperare 
avantajoasă.

în realizarea acestor două pro
grame şi, în general, în efortul 
pentru dezvoltarea agriculturii 
noastre socialiste, sarcini de mare 
importanţă revin cercetării ştiinţi
fice. Trebuie să spunem, tovarăşi, 
că deşi avem Unele rezultate bune 
în cercetarea agricolă, mai ales în 
domeniul cerealier, nu putem fi 
nici pe departe mulţumiţi cu ce 
am realizat pînă acum. în ştiinţa 
agricolă lucrează peste 1500 de 
cercetători; dispunem de un număr 
mare de institute şi staţiuni ex
perimentale; de curind am creat şi 
Academia de Ştiinţe Agricole. A- 
preciem că dispunem de forţe ca
pabilă să obţină rezultate bune in 
cercetarea agricolă. Pentru aceasta 
este necesar să se renunţe la ve
chea mentalitate de a face cerce
tare de dragul cercetării, precum 
şi la concepţia, exprimată chiar şi 
aici, că pot exista cercetători care 
în întreaga lor viaţă nu creează 
nimic. Asemenea oameni desigur 
există, şi desigur nu numai în a- 
gricultură, ci în toate domeniile 
de activitate; dar societatea ome
nească n-a progresat cu ajutorul 
celor care n-au realizat nimic în 
viaţă, ci prin cei care în decursul 
existenţei lor au adus contribuţii 
mari la dezvoltarea ştiinţei, a pro
ducţiei de valori materiale şi spi
rituale. Se ştie că în ştiinţele na
turii, în ultimii 10—15 ani, au fost 
făcute descoperiri senzaţionale, că 
progresul considerabil realizat in
clusiv în agricultura unui şir de 
ţări. s-a obţinut pe baza cuceriri
lor ştiinţifice din biologie şi gene
tică.

De ce mă refer la aceasta, to
varăşi? Pentru că trebuie să înţe
legem că şi în ştiinţa agricolă — 
ca în orice domeniu de activitate 
— este necesar să pornim de la o 
concepţie nouă. în ştiinţă trebuie 
să lucreze oameni cu imaginaţie, 
cu îndrăzneală. Desigur, nu tot ceea 
ce-şi propun cercetătorii duc la ca
păt; dar dacă se vor apuca serios 
de treabă, fără îndoială, cercetăto
rii din agricultură vor obţine suc
cese remarcabile. Rezultatele pe ca- 
re le avem în cîteva domenii sínt 
grăitoare. M-am referit ieri la suc
cesele obţinute de cercetătorii so
vietici în domeniul ameliorării se
minţei de grîu. Soiul pe care noi 
l-am preluat în 1962 este, să spun 
aşa, cu trei generaţii în urmă. Crea

torul a mai realizat de atunci do
uă sau chiar trei soiuri superioare 
şi aceasta în decurs de 8 sau 10 
ani. Tovarăşii care lucrează în do
meniul ştiinţei agricole cunosc, de 
asemenea, că şi în Statele Unite, 
Franţa, Germania, Italia, Canada 
s-au obţinut în ultimul timp rezul
tate mari în perfecţionarea soiuri
lor de grîu.

Este necesar ca cercetarea noas
tră agricolă să fie aşezată pe o 
concepţie nouă. Programul pe care 
ni-1 propunem în agricultură, pro
blemele legate de obţinerea unor 
recolte mari de cereale, plante 
tehnice şi legumicole, a unor pro
ducţii sporite în zootehnie, pro
blemele legate de ameliorarea şi 
crearea de rase noi de animale cer 
o abordare nouă, îndrăzneală şi — 
de ce să n-o spunem, cer şi oameni 
noi. Ştiu că s-au făcut schimbări, 
că în cercetarea agricolă lucrează 
acum şi mulţi oameni tineri. Eu 
apreciez însă foarte mult şi pe unii 
din cei vîrstnici, care lucrează în 
domeniul cercetărilor agricole; u- 
nii dintre aceştia sínt chiar mai 
îndrăzneţi decît tinerii; cînd mă 
refer la oameni noi nu am în ve
dere numai vîrsta, ci concepţia 
nouă, hotărîrea de a face totul 
pentru a obţine o transformare ra
dicală in ştiinţa noastră. Fără a- 
ceasta, nu vom putea obţine re
zultatele pe care le dorim, sau le 
vom obţine apelind la cercetarea 
din alte ţări. De aceea, este nece
sar ca Academia de Ştiinţe Agri
cole să atace cu mai mult curaj 
problema creării unor soiuri pro
ductive şi valoroase din punct de 
vedere nutritiv — la grîu, porumb, 
floarea-soarelui şi alte plante — 
care să asigure producţii maxime 
în condiţii de irigare. în legumi- 
cultură este necesar ca în cel mai 
scurt timp să se asigure seminţe 
superioare, astfel îneît să lichidăm 
rămânerea în urmă din acest sector 
deosebit de important pentru a- 
provizionarea oamenilor muncii. 
Trebuie spus că şi în zootehnie 
este necesar să fie unite forţele 
biologilor, geneticienilor, ale altor 
cercetători astfel ca — pe baza u- 
nui plan de cercetare de largă 
perspectivă — să se asigure îmbu
nătăţirea raselor de animale, cre
area de noi rase de mare produc
tivitate. Aceasta constituie o pro
blemă de importanţă primordială 
pentru dezvoltarea zootehniei în 
ţara noastră.

Probleme deosebite se ridică în 
domeniul combaterii bolilor Ia a- 
nimale şi plante — mai ales dacă 
ţinem seama de marile concentrări 
de animale pe care le creăm, pre
cum şi de specializarea producţiei 
de cereale, plante tehnice, legume, 
viticultura şi pomicultura în anu
mite unităţi şi zone agricole. In 
acest domeniu avem, de asemenea, 
lipsuri serioase şi pierderi mari 
datorită mortalităţii, precum şi di
feriţilor dăunători, care diminuea
ză simţitor producţia agricolă. De 
asemenea, cercetarea ştiinţifică 
trebuie să contribuie la elaborarea 
noilor tehnologii în condiţiile te
renurilor irigate. Iată numai cite- 
va din marile probleme ce se cer 
abordate cu tot mai multă îndrăz
neală de oamenii noştri de ştiinţă. 
Este necesar ca, în cel mai scurt 
timp, Academia de Ştiinţe Agrico
le să întocmească un program mul
tilateral care să fie dezbătut pe 
secţii şi în cadrul unei adunări 
generale speciale.

O importanţă deosebită pentru 
rezolvarea multiplelor probleme ce 
stau în faţa ştiinţei noastre agri
cole, pentru asigurarea unui pro
gres accelerat agriculturii noastre 
socialiste are dezvoltarea largă a 
autonomiei şi spiritului de iniţiati
vă în staţiunile experimentale, în 
unităţile de cercetare locală, sti
mularea intensă a forţei de crea
ţie, a inventivităţii şi spiritului de 
răspundere a miilor de specialişti 
care lucrează pe ogoarele patriei 
noastre. Trebuie să înţelegem, to
varăşi, că ştiinţa nu se face numai 
în Bucureşti sau numai în insti
tutele centrale; ea se poate — şi 
trebuie făcută — de fiecare spe
cialist agricol. Staţiunile experi
mentale au dat dovadă atît în tre
cut, cît şi acum că pot obţine re
zultate foarte bune; zecile de mii 
de ingineri agronomi, zootehnici- 
eni, medici veterinari, care lucrea
ză în întreprinderi de stat sau in 
cooperative constituie o uriaşă forţă 
pentru rezolvarea problemelor de 
cercetare ştiinţifică, pentru pro
gresul agriculturii ţării noastre.

Sintern convinşi că oamenii de 
ştiinţă din agricultură vor răspun
de cu tot elanul chemării partidu
lui, că îşi vor îndeplini cu cinste 
marile sarcini ce le stau în faţă, 
că îşi vor aduce aportul lor pre
ţios Ia realizarea programului de 
înflorire a agriculturii socialiste 
din patria noastră.

Conturînd amplele perspective 
ce se deschid în faţa agriculturii 
noastre prin aplicarea celor două 
programe dezbătute în plenară, nu 
trebuie să scăpăm din vedere, to
varăşi, sarcinile imediate care se 
pun în faţa oamenilor muncii de 
Ia sate, de îndeplinirea cărora de
pinde asigurarea recoltei pe anul 
în curs. Consider, de aceea, nece
sar să atrag atenţia cu toată se
riozitatea asupra faptului că tre
buie să luăm măsuri imediate pen
tru executarea la timp şi în condi
ţii bune a însămînţărilor, avind

în vedere că datorită condiţiilor 
climaterice de pînă acum ne aflăm 
într-o oarecare întîrziere.

Este necesar, de asemenea, ca, 
paralel cu activitatea pentru pre
gătirea recoltei anului 1970, să 
înceapă din plin şi pe toate liniile 
activitatea pregătitoare şi chiar 
trecerea practică la realizarea sar
cinilor prevăzute în cele două 
programe care au făcut obiectul 
analizei plenarei noastre. Putem 
spune, tovarăşi, că de ceea ce vom 
face în acest an, atît în ce priveşte 
programul de irigaţii şi de gospo
dărire a apelor, cît şi în zootehnie, 
depinde realizarea cincinalului. De 
altfel, pentru programul din zoo
tehnie multe investiţii încep în a- 
cest an; realizarea lor la timp va 
asigura îndeplinirea în bune con
diţii a sarcinilor discutate aici.

Stimaţi tovarăşi,
Doresc să subliniez sarcinile im

portante ce revin consiliilor popu
lare judeţene care răspund de pla
nificarea şi conducerea agricultu
rii locale. Trebuie să spunem că 
nu toate consiliile judeţene se pre
ocupă în mod corespunzător de pro
blemele agricole. Avind în vedere 
neajunsurile care se mai manifes
tă în conducerea agriculturii de 
către consiliile populare judeţene 
se impune să menţionăm cu toată 
claritatea că de realizarea sarcini
lor de plan în agricultură răspund 
direct consiliile populare; ele au 
obligaţia de a asigura executarea 
la timp şi în bune condiţii a tu
turor lucrărilor agricole. Efectua
rea acestor lucrări la timp şi la 
calitatea necesai'ă nu poate fi lăsa
tă Ia bunul plac al fiecăruia; ea 
constituie o obligaţie pentru toate 
întreprinderile agricole de stat, 
pentru toate cooperativele, pentru 
toţi lucrătorii agricoli, cooperatori 
şi ţărani particulari. în acest spi
rit trebuie să acţioneze consiliile 
populare. De asemenea, consiliile 
populare trebuie să aplice cu stric
teţe legea apărării fondului fun
ciar, neadmiţînd sub nici un pre
text diminuarea suprafeţei arabile 
a ţării.

Considerăm că lărgirea dreptu
rilor şi atribuţiilor consiliilor popu
lare corespunde noii etape de dez
voltare a socialismului în patria 
noastră; aceasta constituie o con
diţie pentrú înfăptuirea cu succes 
a sarcinilor trasate de Congresul 
al X-lea al partidului. Experienţa 
ne arată că măsurile adoptate în 
ultimii ani — reorganizarea ad- 
ministrativ-teritorială, îmbunătăţi
rea organizării activităţii locale, 
apropierea organelor centrale de 
unităţile administrative şi economi
ce de bază — asigură conducerea 
mai bună a întregii activităţi so
ciale de pe cuprinsul patriei.

După cum se ştie, conducerea 
partidului şi statului a luat măsuri 
pentru perfecţionarea planificării 
în agricultură, măsuri ale căror e- 
fecte se vor manifesta încă din 
toamna acestui an. Corespunzător 
acestor hotărîri, planificarea pro
ducţiei agricole va avea în vedere 
numai asigurarea fondului central 
de cereale şi produse alimentare, 
urmînd ca restul suprafeţelor să 
fie planificate de fiecare unitate 
în parte, corespunzător necesităţi
lor proprii şi interesului acestora 
de a spori eficienţa economică. De 
asemenea, se ştie că încă din a- 
cest an, cea mai mare parte a a- 
provizionării cu produse agro-ali- 
mentare se face de către consiliile 
populare. Trebuie să atrag aten
ţia că în domeniul aprovizionării 
sínt încă o serie de neajunsuri. 
Rog pe tovarăşii prim-secretari să 
ia toate măsurile ca, o dată cu a- 
sigurarea fondului central de pro
duse agro-alimentare, să se preo
cupe atent de rezolvarea în condi
ţii corespunzătoare a problemelor 
bunei aprovizionări în judeţele lor.

In ce priveşte planificarea şi 
lărgirea drepturilor consiliilor 
populare, apreciem că acesta este 
un pas bun înainte; pe baza expe
rienţei pe care o vom cîştiga, vom 
lărgi şi mai mult aceste drepturi. 
Tovarăşii de Ia judeţe trebuie să 
se preocupe mai mult de conduce
rea şi îndrumarea activităţii în a- 
gricultură, de problemele aprovi
zionării populaţiei.

De asemenea, sindicatelor le re
vin sarcini în realizarea prevederi
lor planului în întreprinderile a- 
gricole de stat şi în întreprinderi
le pentru mecanizarea agriculturii. 
Este necesar ca atît Consiliul Cen
tral al Uniunii Generale a Sindi
catelor, cît şi Uniunea Sindicate
lor Agricole să acorde mai multă 
atenţie problemelor legate de creş
terea producţiei şi productivităţii 
muncii din acest sector, întăririi 
disciplinei şi ordinii din partea tu
turor oamenilor muncii.

Doresc să mă refer, de aseme
nea, Ia sarcinile tineretului, ale U- 
niunii Tineretului Comunist, în re
alizarea marilor programe de dez
voltare a agriculturii adoptate de 
plenara noastră. Atît în executarea 
construcţiilor zootehnice, cît şi la 
lucrările de irigaţii, U.T.C. trebuie 
să mobilizeze masele largi ale ti
neretului chemate să participe ac
tiv pe toate şantierele patriei. Ar 
fi foarte bine dacă U.T.C. ar or
ganiza unele şantiere naţionale a- 
le tinei-etului, îndeosebi la lucrări
le de irigaţii, îndiguiri şi desecări. 
Sîntem convinşi că U.T.C., tinere
tul patriei noastre vor răspunde 
cu elan chemării partidului, făcîn-

du-şi simţită tot mai intens pre
zenţa pe marile şantiere ce trans
formă înfăţişarea ţării, continuînd 
glorioasele tradiţii de muncă pa
triotică făurite de tineretul revo
luţionar din România în perioada 
reconstrucţiei ţării şi edificării so
cialismului.

Sîntem, de asemenea, convinşi 
că militarii forţelor noastre arma
te, o dată cu ridicarea nivelului 
lor de pregătire de luptă, vor lu
cra, ca şi pînă acum, pe marile 
şantiere de irigaţii, contribuind 
astfel la înflorirea patriei noastre 
socialiste.

Doresc să subliniez în mod spe
cial rolul important pe care îl au 
femeile în dezvoltarea agriculturii 
socialiste. Este cunoscut, tovarăşi, 
că cea mai mare parte a forţei de 
muncă în cooperative este asigu
rată de femei. Cred că sínt în a- 
sentimentul tuturor membrilor 
Comitetului Central, felicitînd fe
meile cooperatiste, toate femeile 
care lucrează în agricultură, şi 
mulţumindu-le pentru munca mi
nunată pe care o depun. Avem 
deplina convingere că şi în viitor 
femeile din satele noastre vor fi 
prezente în toate sectoarele pro
ducţiei agricole, vor contribui cu 
elanul şi priceperea lor la înflo
rirea satelor, a agriculturii socia
liste din România.

Pentm ca de roadele acestor im
portante planuri consacrate înflo
ririi agriculturii, sporirii produc
ţiei vegetale şi animale, să poată 
beneficia din plin oamenii muncii, 
întregul nostru popor, este nece
sar ca şi industria bunurilor de 
larg consum — în special indus
tria alimentară — să ia toate mă
surile pentru perfecţionarea acti
vităţii sale de producţie. în pre
lucrarea produselor animaliere tre
buie să se ţină cont, de asemenea, 
de marile progrese obţinute pe 
plan mondial, asigurîndu-se diver
sificarea continuă a sortimentelor, 
ridicarea sistematică a calităţii tu
turor produselor, valorificarea su
perioară, la un nivel cît mai înalt, 
a materiilor prime agricole. în fe
lul acesta succesele obţinute în a- 
gricultură, şi în special în zooteh
nie, vor putea contribui nemijlo
cit Ia satisfacerea tot mai largă a 
cerinţelor celor ce muncesc, la ri
dicarea gradului de bunăstare şi 
civilizaţie al naţiunii noastre so
ciale.

în cadrul plenarei, noi nu ne-am 
propus să dezbatem problemele in
dustriei alimentare. în legătură cu 
această ramură se pregăteşte un 
program special de măsuri care va 
face, cred, obiért de dezbatere a- 
tunci cînd vom avea în faţă noul 
plan cincinal. Doresc însă să arăt 
că trebuie să acordăm o atenţie 
foarte mare calităţii produselor. A- 
trag atenţia comitetelor judeţene 
de partid că populaţia ridică pro
bleme legate de calitatea unor pro
duse. întreprinderile care realizea
ză aceste produse sínt pe teritoriul 
judeţelor; trebuie impus imediat 
un control strict în această privin
ţă. Dacă problema calităţii produ
selor industriale, pe care o dezba
tem în plenară, este importantă, 
cu atît mai mare este importanţa 
ei cînd e vorba de produsele ali
mentare. Trebuie să se ia măsuri 
energice, să se acţioneze în con
cordanţă cu legile statului care 
sancţionează cu severitate pe cei 
care se fac vinovaţi de neglijarea 
calităţii px-oduselor; să se ia ime
diat măsuri spre a se pune ordine 
în ce priveşte calitatea produselor 
sectorului industriei alimentare. 
Trebuie spus că Ministerul Indus
triei Alimentare, tovarăşii care se 
ocupă de sectorul acesta nu acţio
nează cum trebuie pentru a pune 
capăt neajunsurilor.

Este necesar de asemenea să se 
acorde mai multă atenţie muncii 
consiliilor de administraţie din în
treprinderile agricole de stat şi 
consiliilor cooperativelor, dezbate
rii cu masele largi de oameni ai 
muncii, cu cooperatorii a tuturor 
problemelor care privesc dezvol
tarea producţiei agricole.

înfăptuirea marilor sarcini pe 
care ni le propunem în legătură 
cu dezvoltarea agriculturii cere u- 
nirea eforturilor tuturor oameni
lor muncii, ale întregului nostru 
popor. Fiecare cetăţean al patriei 
va trebui, într-un fel sau altul, 
să-şi aducă contribuţia la îndepli
nirea acestor importante sarcini de 
care depinde progresul agriculturii 
noastre socialiste, ridicarea nive
lului de trai al întregului popor, 
propăşirea României socialiste.

Stimaţi tovarăşi,
Acest program de dezvoltare a 

sectoarelor de bază ale agricultu
rii, pe care îl discutăm în plenară, 
deschide mari perspective poporu
lui nostru. Totodată, realizarea a- 
cestor sarcini va exercita o puter
nică influenţă asupra evoluţiei vie
ţii economico-sociale generale din 
satuL nostru. Trebuie să înţelegem, 
tovanăşi, că rezolvarea tutux-or pro
blemelor pe care Ie ridică acest 
măreţ program nu poate fi asigu
rată decît cu concursul şi prin ac
tivitatea tutux'or oamenilor muncii. 
Antrenarea maselor largi la ela
borarea şi înfăptuirea acestui pro
gram constituie, de altfel, şi o ce
rinţă esenţială a democraţiei noas
tre socialiste, care impune ca po
porul, oamenii muncii să participe 
nemijlocit la conducerea întregii 
societăţi.

Modernizarea agriculturii va du
ce la ridicarea nivelului de civili
zaţie a satelor, va grăbi procesul 
de dispariţie treptată a deosebiri
lor dintre sat şi oraş. Pe această

bază se vor cimenta şi mai mult 
colaborarea şi alianţa dintre clasa 
muncitoare şi ţărănime — temelia 
de neclintit a orinduirii noastre 
socialiste. Vom parcurge astfel în
că o etapă importantă in drumul 
spre comunism!

Toate sarcinile ce stau în faţa 
noastră în legătură cu dezvoltarea 
agriculturii pot fi realizate cu suc
ces numai in măsura în care or
ganele şi organizaţiile de partid 
vor şti să unească eforturile oa
menilor muncii, să stimuleze en
tuziasmul şi energia lor creatoare. 
Iată de ce este necesar să ridicăm 
la un nivel şi mai înalt conduce
rea de către partid a întregii acti
vităţi din agricultură. în acest’ 
sens, comitetele judeţene de par
tid sínt chemate sa acorde toată 
atenţia muncii consiliilor populare 
şi organelor locale agricole, asigu- 
rînd organizarea cît mai eficientă 
a activităţii acestor organe, preci
zarea răspunderilor lor, repartizarea 
judicioasă a forţelor, astfel îneît să 
se poată realiza cuprinderea tutu
ror sectoarelor de activitate. Aşa 
cum am mai spus şi în alte împre
jurări, conducerea de către partid 
nu trebuie să ducă la substituirea 
de către organele de partid a or
ganelor de stat sau obşteşti, care 
au obligaţiile lor precise în reali
zarea sarcinilor întx--un sector sau 
altul.

Comitetele judeţene de partid au 
datoria să exercite un control per
manent asupra muncii tuturor or
ganelor de stat şi obşteşti judeţe
ne, să ceară comuniştilor care lu
crează în aceste domenii să rapor
teze asupra felului cum îşi îndepli
nesc sarcinile. Un comitet jude
ţean va fi apreciat după felul cum 
a ştiut să organizeze munca şi să 
repartizeze just forţele de care dis
pune pentru a cuprinde toate la
turile de activitate, pentru a duce 
la bun sfîrşit sarcinile încredinţate 
de Comitetul Central.

O atenţie deosebită va trebui 
acordată muncii comitetelor comu
nale, organizaţiilor de partid din 
întreprinderile agricole de stat, din 
întreprinderile de mecanizare şi 
din cooperativele agricole de pro
ducţie. Acestea trebuie să pună 
în centrul activităţii lor mobiliza
rea activă a oamenilor muncii, a 
cooperatorilor în efortul pentru 
realizarea sarcinilor de producţie.

Dispunem la sate de puternice 
organizaţii de partid cai-e numără 
peste 875 000 de comunişti. Aceas
ta este o uriaşă armată căreia, da
că îi adăugăm şi organizaţiile 
U.T.C., masele largi de tineri ute- 
cişti, cuprinde peste un milion de 
oameni. Cu asemenea forţe putem 
fi siguri, tovarăşi, că toate sarci
nile pe care ni le propunem, ori- 
cît ar fi de mari, de complexe, de 
grele, vor fi realizate cu succes.

Tovarăşi,
în încheiere, doresc să subliniez 

încă o dată importanţa deosebit de 
mare pe care cele două studii-pro- 
gram ce le-am dezbătut în plenara 
noastră o au pentru mersul îna
inte al agriculturii socialiste, pen
tru progresul economiei noastre 
naţionale. Prevederile acestor do
cumente, care presupun un uriaş 
efort material şi financiar din par
tea statului, oglindesc forţa eco
nomiei noastre socialiste, resursele 
şi potenţialul de care dispune as
tăzi patria noastră. Prin implica
ţiile şi consecinţele deosebite pe 
care aceste măsuri le vor avea în 
viaţa economică a ţării, prin pers
pectivele pe care le deschid pro
păşirii materiale a societăţii noas
tre, bunăstării poporului, ele con
stituie parte integrantă a progra
mului adoptat de Congresul al 
X-lea, de creare în România a 
societăţii socialiste multilateral 
dezvoltate.

Dispunem de tot ce este necesar 
pentru a asigura transpunerea în 
viaţă, cu succes, a acestor măreţe 
sarcini — şi ne exprimăm convin
gerea că harnica noastră ţărănime, 
toţi oamenii muncii de Ia sate, mii
le şi miile de specialişti şi oameni 
de ştiinţă care lucrează în agricul
tură, întregul nostru popor nu vor 
precupeţi nimic pentru a da via
ţă acestui program, menit să ridi
ce pe o treaptă superioară agri
cultura socialistă, să satisfacă tot 
mai din plin necesităţile de via
ţă ale celor ce muncesc de la ora
şe şi sate.

Realizarea acestor mari sarcini 
va constitui totodată o contribuţie 
de seamă la înfăptuirea întregului 
program de dezvoltare a bazei teh
nico-materiale a societăţii noastre, 
de perfecţionare a relaţiilor de pro
ducţie, a întregii activităţi sociale. 
Prin aceasta vom contribui şi mai 
mult la mersul României spre so
cietatea către care poporul nostru 
se îndreaptă cu paşi fermi — spre 
societatea comunistă. în acelaşi 
timp, preocupîndu-ne de dezvolta
rea societăţii noastre socialiste, ob- 
ţinînd succese în toate domeniile 
de activitate, contribuim la creşte- 
rea forţei şi influenţei sistemului 
mondial socialist, la victoria cau
zei socialismului în înti'eaga lume.

Doresc să urez organelor şi or
ganizaţiilor de partid, tuturor oa
menilor muncii din agricultură, 
succese tot mai mari în activita
tea lor, succes deplin în realizarea 
marilor sarcini ce ne stau în faţă.

(Cuvîntarea tovarăşului Nicolae 
Ceauşescu a fost subliniată în re
petate rînduri de participanţii la 
plenară cu puternice aplauze), ^
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FRANŢA., O mare demonstraţie Ia Paris, la Parc des Princes, la 
care du participat peste 20 000 de ţărani şi comercianţi, susţinîndu-şi 
astfel revendicările în legătură cu abrogarea legii patentului şi a 

legii privind asigurările de boală

Irlanda de Nord

Ciiichester-Clark 
a obţinut sprijinul 
Stormont-ului

Belfast 19 (Agerpres). — Primul 
ministru al Irlandei de Nord, Chi- 
chester-Clark, care a cerut miercuri 
seara un vot de încredere asupra 
politicii sale globale, a obţinut 
sprijinul Stormont-ului (parlamen
tul) cu 30 de voturi favorabile, 
contra două. Un deputat al Parti- 

' dului Unionist de guvernămînt a 
votat împotrivă, iar alţi 4 s-au ab
ţinut. Primul ministru, despre ca
re zilele trecute unii observatori 
apreciau că va fi pus în minori
tate, a reuşit să dejoace manevrele 
adversarilor săi. Chiar şi cei doi 
principali lideri ai opoziţiei inter
ne din partidul său, foştii miniştri 
William Craig şi Harry West, s-au

D ec la ra ţia  s e n a to -  
ru iu i M cG overn

Washington 19 (Agerpres). — 
Senatorul democrat George McGo
vern a declarat că intervenţia a- 
mericană în Laos constituie de 
fapt o extindere a războiului din 
Vietnam şi contribuie la înrăută
ţirea situaţiei din Asia de sud- 
est. McGovern a cerut guvernului 
S.U.A. să înceteze imixtiunea în 
Laos şi să adopte un program de 
reglementare politică în baza pro
punerilor făcute de Frontul Patri
otic din Laos. Evenimentele din 
această ţară, a arătat vorbitorul, 
demonstrează încă o dată că aşa- 
zisa „vietnamizare“ a războiului 
nu constituie o formă de reducere 
a intervenţiei forţelor armate a- 
mericane în ţările din Asia de 
sud-est. Aceasta urmăreşte doar 
să liniştească opinia publică ame
ricană pentru sprijinul acordat re
gimului de la Saigon.

Referindu-se la convorbirile cva- 
dripartite de la Paris senatorul 
McGovern a criticat poziţia de ter
giversare adoptată de reprezentan
ţa S.U.A.

abţinut, în loc să voteze împotriva 
lui.

Guvernul Irlandei de Nord în
cearcă să adopte o serie de refor
me care să apropie drepturile mi
norităţii catolice de cele ale pro
testanţilor. Adversarii reformelor 
din partidul de guvernămînt au re
fuzat recent să voteze o lege pri
vind reorganizarea autorităţilor lo
cale, care prevede o drastică re
ducere a unităţilor administrative, 
ceea ce în ultimă instanţă ar în
semna o limitare a influenţei or
ganizaţiilor regionale ale Partidu
lui Unionist, dominate de protes
tanţii extremişti.

Pînă acum, Chichester-Clark a 
lansat mereu apeluri la unitatea 
partidului său, care au rămas.fără 
ecouri. Din această cauză, primul 
ministru a pus în faţa Stormont- 
ului chestiunea de încredere.

P r o b l e m a  r h o d e s i a n ă

Proiect de rezoluţie 
adoptat de
Consiliul de Securitate

New York 19 (Agerpres). — 
Continuîndu-şi dezbaterile consacra
te problemei rhodesiene. Consiliul 
de Securitate a adoptat miercuri 
seara, cu 14 voturi pentru şi o ab
ţinere (Spania), un proiect de re
zoluţie prezentat de reprezentan
tul Finlandei In preambul se a- 
rată că după declararea aşa-zisei 
„republici“ de către regimul mi
noritar de la Salisbury situaţia 
din Rhodesia continuă să se înră
utăţească. De asemenea, se men
ţionează că guvernele din Repu
blica Sud-Afrieană şi Portugalia 
continuă să acorde sprijin regimu
lui lui Ian Smith.

Rezoluţia subliniază responsabi
litatea Marii Britanii ca putere 
administrativă faţă de situaţia nou 
creată şi recunoaşte legitimitatea 
luptei poporului Zimbabwe pentru

libertate şi independenţă, luptă ce 
trebuie sprijinită moral şi material 
de toate statele membre ale O.N.U. 
Documentul prevede ca statele 
membre ale Organizaţiei Naţiuni
lor Unite să întrerupă toate legă
turile diplomatice, consulare, co
merciale, militare şi de transport 
cu regimul ilegal din Rhodesia. 
Se prevede, de asemenea, ca toate 
ţările membre ale O.N.U. să ac
ţioneze în vederea excluderii Rho- 
desiei din instituţiile specializate 
ale Naţiunilor Unite. O prevedere 
importantă a rezoluţiei cere gu
vernului din Republica Sud-Afri- 
cană să-şi retragă imediat de pe 
teritoriul rhodesian forţele armate 
şi poliţieneşti care sprijină guver
nul minorităţii albe de la Salis
bury împotriva mişcării de elibe
rare naţională a poporului Zim
babwe.

S. U.

Com unicatul 
asociaţiei 
piloţilor de linie

Washington 19 (Agerpres). — A- 
sociaţia piloţilor americani de linie 
a dat publicităţii un comunicat în 
care cere autorităţilor să adopte 
măsuri imediate împotriva piraţi
lor aerului, a sabotorilor de avioa
ne şi a dezechilibraţilor mintali,

îl BENGALUL DE 
COIIIiĂ Si

LESI SITUAŢIA
a U A W

1 1  E
Delhi 19 (Agerpres). — In ur

ma demisiei primului ministru al 
cabinetului local din Bengalul de 
vest, Ajoy Mukherjee, intervenită 
în urma divergenţelor existente în
tre partidele componente ale coa
liţiei guvernamentale, situaţia con
tinuă Să rămînă încordată. Greva 
generală declanşată în urma ape
lului sindicatelor, care protestează 
împotriva demisiei primului minis
tru, a paralizat întreaga activitate 
economică a acestei regiuni. Tot
odată, agenţiile de presă relatează 
că au loc în continuare ciocniri în
tre diverse grupuri rivale repre
zentate, în parlamentul local. For
ţele de ordine au fost nevoite să 
intervină în mai multe rînduri 
pentru a pune capăt tulburărilor. 
Ultimele cornunicate anunţă că, da
torită incidentelor care au avut 
loc, 32 de persoane şi-au pierdut

JPA c u m  a n u n ţ a  z ia r u l
ITA“, Agostino Novella, se
rul general al Confederaţiei 
>rale a Muncii din Italia, a ce- 
să fie eliberat din această 
ţie. Intr-o scrisoare adresată 
iliului General al C.G.I.L., el 
izează că cererea sa de elibe- 

se datoreşte sarcinilor pe ca- 
5 are în calitatea de membru 
Dnducerii Partidului Comunist
an. ,
eger6a noului secretar generai 
.G.I.L. va avea loc la sesiunea 
siliului General al C.G.I.L. 
ocată pentru zilele de 23 şi 
nartie.
RTISTUL POPORULUI NICO- 
; HERLEA, prim-solist al Ope- 
Române din Bucureşti, a re- 
at un splendid succes miercuri 
a pe scena Teatrului Mare din 
cova, interpretînd rolul lui 
nont din Traviata de Giuseppe 
ii. Artistul român a fost ova- 
at în repetate rînduri la sce- 
deschisă. Criticii de artă şi 
•ialiştii în domeniul muzicii au 
iat înalta cultură muzicală şi 
;ăţile interpretative ale solis- 
i român.
URTATORUL DE CUVÎNT AL 
PARTAMENTULUI DE STAT 
nunţat că cargobotul american

REDACŢIA ŞI

„Columbia Eagle“, care a fost de
turnat de la ruta sa în timp ce 
transporta bombe de avioane şi 
muniţii destinate trupelor de la 
bazele americane din Tailanda, 
continuă să fie reţinut de autori
tăţile cambodgiene care întreprind 
o anchetă. Nava a pătruns în a- 
pele teritoriale ale Cambodgiei şi 
a ancorat în apropierea unei insu
le, după care doi membri ai echi
pajului au solicitat drept de azil 
autorităţilor de la Pnom Penh. Ce
rerea celor doi, identificaţi drept 
Alvin Glatkowski şi Clay McKay, 
a fost aprobată.

Potrivit agenţiei U.P.L, căpita
nul cargobotului „Columbia Eagle“, 
Donald Swann, ar fi declarat că 
cel puţin cinci membri ai echipa
jului au participat la acţiunea de 
deturnare a rutei navei. Acţiunea 
lor a fost motivată prin sentimen
tele de opoziţie faţă de războiul 
dus de S.U.A. în Vietnam.

PRIMUL MINISTRU AL FRAN
ŢEI, Jacques Chaban-Delmas, a 
anunţat hotărîrea guvernului de a 
introduce progresiv pe şoselele 
franceze limitarea vitezei de cir
culaţie la 110 km pe oră.

viaţa pînă în prezent, iar alte 300 
au fost rănite. Agenţia France 
Presse relatează că localitatea 
Bansberia, situată la aproximativ 
30 km nord-est de Calcutta, au a- 
vut loc incidente deosebit de vio
lente, numeroase locuinţe fiind in
cendiate. Starea de urgenţă insti
tuită în zonele unde s-au produs 
ciocnirile este menţinută în conti
nuare. Incidentele din statul Ben
galul de vest au fost analizate în 
cadrul unei şedinţe a Camerei Su
perioare a Parlamentului indian. 
Ministrul de interne, Chavan, care 
a luat cuvîntul, a cerut respinge
rea cererilor dé intervenţie ime
diată a guvernului central indian 
în Bengalul de vest arătînd că tre
buie să se mai aştepte un timp 
pentru a se putea vedea în ce di
recţie se îndreaptă evoluţia situa
ţiei din, acest stat.

PREŞEDINTELE REPUBLICII 
POPULARE A YEMENULUI DE 
SUD, Saliern Rabya Aii, a aprobat 
sentinţele de condamnare la moar
te pronunţate împotriva a şapte 
persoane, anunţă agenţia M.E.N. O 
altă pedeapsă capitală a fost comu
tată în muncă silnică pe viaţă. Cei 
opt inculpaţi, judecaţi de un tri
bunal popular, organizaseră acte 
de sabotaj în cea de-a treia pro
vincie a ţării.

Agenţia menţionată precizează 
că aceeaşi instanţă urmează să 
pronunţe în curînd sentinţele în 
procesul unui alt grup de persoa
ne, acuzate de „complot în vede
rea răsturnării guvernului“.

MAREEA NEAGRA PROVOCA
TA DE PUŢURILE ÎN ERUPŢIE,
de pe o platformă de exploatare a 
petrolului, situată în Golful Mexic, 
în largul coastelor Louisianei, a 
atins proporţii gigantice. De peste
0 săptămînă, în apele Mării Ca
raibilor se varsă zilnic aproape
1 000 de barili de ţiţei. Marţi la 
amiază, stratul de ţiţei acoperea o 
suprafaţă de peste 30 de mile pă
trate Vîntul, care suflă cu o vi
teză de 80 km pe oră, şi valurile, 
fac ca mareea să se deplaseze spre 
ţărm, unde se află importante cul
turi de stridii. Cu toate acţiunile 
luate în vederea controlării erup
ţiei, numai trei din cele 8 puţuri 
în erupţie au putut fi blocate. Se 
apreciază că daunele provocate de 
această uriaşă maree neagră, flo
rei şi faunei maritime, ar putea 
fi fără precedent.

care, folosind arme de foc, ame
ninţă viaţa echipajelor şi a pasa
gerilor. în legătură cu aceasta, se 
aminteşte de atentatul comis marţi 
la bordul unui avion de pasageri 
aparţinînd companiei „Eastern Air
lines“, în cursul căruia pilotul se
cund a fost ucis, iar comandantul 
de bord a fost rănit de John Di- 
vivio, un pasager de 27 de ani, ca
re a încercat să deturneze avionul 
de la ruta sa. Cei 42 000 de piloţi 
de linie americani subliniază că 
problema securităţii zborurilor me
rită să stea în atenţia preşedinte
lui Statelor Unite.

Documentul critică autorităţile 
pentru încetineala de a pune în 
aplicare şi a utiliza mijloace efica
ce de detectare a persoanelor înar
mate, precum şi tergiversarea ela
borării unor norme juridice privind 
pedepsirea vinovaţilor. Piloţii cer 
pedeapsa cu moartea pentru cei 
care fac uz de arme împotriva e- 
chipajelor lipsite de apărare.

Asociaţia piloţilor americani şi-a 
exprimat regretul pentru faptul că 
pînă acum un număr de 21 de pi
raţi ai aerului capturaţi de poliţia 
americană nu au compărut în faţa 
tribunalelor. Trebuie, încheie co
municatul, ca sentinţele pronunţa
te de tribunale să constituie un a- 
vertisment pentru toţi cei care vor 
atenta la viaţa piloţilor şi vor pu
ne în pericol securitatea pasage
rilor.

Washington 19 (Agerpres). — 
In urma tratativelor de la Was
hington dintre secretarul de 
stat american William Rogers, 
şi Gregorio Lopez Bravo, mi
nistrul de externe al Spaniei, 
s-a căzut de acord ca Statele 
Unite şi Spania să înceapă ne
gocieri privind viitorul bazelor 
aeriene şi navale ale S.U.A. de' 
pe teritoriul spaniol. După cum 
se anunţă din surse oficiale, 
negocierile vor începe la finele 
lui aprilie sau la începutul lu
nii mai.

#

Sofia 19 (Agerpres). — Agen
ţia B.T.A. anunţă că Ghero 
Grozev, prim-locţiitor al minis
trului afacerilor externe al R.P. 
Bulgaria, şi-a încheiat vizita sa 
oficială în capitala Franţei, în 
cursul căreia a avut convorbiri 
cu Maurice Schumann, minis
trul afacerilor externe al Fran
ţei, şi cu Herve Alphand, secre
tar general în Ministerul Afa
cerilor Externe, cu privire la 
relaţiile bilaterale şi la unele 
probleme internaţionale. După 
cum menţionează agenţia 
B.T.A., părţile au constatat o i-

dentitate de păreri în multe din 
problemele discutate. Ele îm
părtăşesc părerea că este nece
sară convocarea unei conferin
ţe în problemele securităţii şi 
colaborării europene, conferinţă 
care trebuie să fie bine pregă
tită. în comunicatul dat publi
cităţii la încheierea vizitei se 
subliniază că relaţiile bilaterale 
dintre Franţa şi Bulgaria se 
dezvoltă satisfăcător, dar că mai 
există încă multe posibilităţi 
care pot şi trebuie să fie ex
ploatate.

-ÎS-

Budapesta 19 (Agerpres). — 
Agenţia M.T.I. anunţă că József 
Biro, ministrul comerţului ex
terior al R.P. Ungare, care se 
află într-o vizită oficială în 
R.F. a Germaniei, a avut 
miercuri o întrevedere cu mi
nistrul economiei al acestei 
ţări, Karl Schiller.

După încheierea convorbiri
lor, Karl Schiller a declarat co
respondentului M.T.I. la Bonn 
că acordă o mare importanţă 
faptului că, pentru prima dată, 
un reprezentant al guvernului 
ungar face o vizită oficială în 
R.F. a Germaniei. Ministrul 
vest-german a arătat că este 
optimist în ceea ce priveşte po
sibilităţile de dezvoltare a re
laţiilor economice dintre ţara 
sa şi Ungaria şi apreciază invi
taţia de a face o vizită în 
R.P. Ungară.

La rîndul său, József Biro a 
declarat că scopul tratativelor 
pe care le-a purtat cu minis
trul economiei vest-german a 
fost de a dezbate posibilităţile 
de perfecţionare a relaţiilor e- 
conomice dintre Ungaria şi 
R.F. a Germaniei. Este vorba 
în esenţă, a continuat acesta, 
de ridicarea legăturilor comer
ciale tradiţionale la nivelul re
laţiilor economice, incluzînd în 
aceasta şi cooperarea industria
lă care, în unele cazuri, poate 
fi extinsă şi pe terţe pieţe.

TIMPUL
V rem e re la tiv  rece  cu ceru l tem 

p o ra r noros. V or cădea ploi tem po
ra re , m ai ales la s f îrş itu l in te rv a lu 
lui. V întul va sufla p o triv it din sec
to ru l nord-estic . M inim ele vor fi cu
p rin se  în tre  m inus 2 -  şi zero grade, 
ia r  m axim ele vor oscila în tre  plus 
4 şi 8 g rade.

DUM BRĂVENI: 7 NOIEMBRIE: Fe
m eia în d ără tn ică  (orele 18,00 şi 20 ,001.

B AZNA -BAI: A v en tu ra  de Ia m iezul 
nopţii (orele 17,00 şi 19,00).

OCNA SIB IU LU I: C ontem poranul 
tău  (orele 16,00 şi 19,30).

APOLDU DE SUS: 23 AUGUST: 
Lupii albi (orele 17,00 şi 19,00).

TELEVIZIUNE
CINEMA

SIBIU : PACEA: Sim paticul domn
„R“ (orele 9,00; 11,30; 14,00; 16,30; 19,00; 
21,00); ARTA: In tr-o  seară  un tren  
(orele 10,00; 12,00; 14,30; 16,30; 18,30; 
20,30); TINERETULUI: S telele  din Eger. 
se riile  I şi II (orele 10,00; 14,00; 17.00 
şi 20,00); 7 NOIEM BRIE: T inereţe  fă 
ră  b ă tr în e ţe  (orele 10,00; 14,00; 16,00;
18,00 şi 20 ,00).

MEDIAŞ: PROGRESUL: Jocu l care  
ucide (orele 9,00; 11,15; 14,00; 16.30; 
19,00; 21,15); TINERETULUI: Galileo 
G alilei (orele 10,00; 16,30; 18,30; 20,30); 
UNIREA: V îrsta  in g ra tă  (orele 10,00; 
16,00; 18,00 şi 20 ,00).

C lSNA DIE: PO PU LA R: C orabia n e 
bunilo r, se riile  I şi II  (orele 11.00; 
14.00; 16,00; 18,00 şi 20,00).

AGNITA: 8 MAI: Fem eia în d ă ră t
nică (orele 10,00 ; 16,00; 18,00 şi 20 .00).

17.00 Deschiderea emisiunii.
Chimie (clasele a VIII-a şi a 
XH-a).

17,20 Limba română (clasa a VIII-a). 
17,40 Film didactic.

Valea Oltului (geografie, cla
sa a VIII-a).

18.00 Mugurel de cîntec românesc. 
18,30 Emisiune pentru tineret
19.00 Telejurnalul de seară.
19.45 Mai aveţi o întrebare? 

Emisiune de cultură ştiinţifică.
21.00 Alexandru loan Cuza.

150 de ani de la naştere.
22,15 Campionatul mondial de hochei 

— grupa A: U.R.S.S. — Suedia 
(repriza a III-a). Transmisiune 
de la Stockholm.

22.45 Telejurnalul de noapte.
23.00 închiderea emisiunii.

I N T R E M M M E A  #

G t e c î r o m o n t a j

i m  -

str. Lector 12

ŰnH electrice AERIENE I4 ÖÖKV. 
U N U  ELECTRICE ÎN CABLU

SUBTERAN 1*35 KW, 
STATU DE TRANSFORMARE

, Şi CONEXiuui,
R A C O R D U R I E L E C T R IC E

'in d u s t r ia l e .

ţ /
întreprinderea angajează 

muncitori coli//coli în meseriiie 
c/e e/eciricieni moniőri de Unii

si siaft'i.
ÎnFORMAŢÎ'i su plim e n t a r e  ia  

TELEFON NR. 1 .6 5 .0 0 . Li 1-10 .57 .

Uzina „Independenţa“ Sibiu
ANGAJEAZĂ DE URGENŢĂ:

— strungari
— strungari borwerkişti
— frezori universali

Necăsătoriţilor li se asigură imediat spaţiu de locuit 
în blocul nefamiliştilor al uzinei.
DE ASEMENEA MAI ANGAJEAZĂ:

— zidari şamotori

— maşinişti pod rulant autorizaţi pentru 
sarcini de 12,5 tone forţă.

Uzina de repara ţii Sibiu
str. Constituţiei nr. 23, telefon 1 20 26 

angajează urgent:
— U N  ŞEF SERVICIU A PRO V IZIO N A RE
— U N  M AGAZINER PRIN CIPA L
— U N  ŞOFER A U TO M ACARAGIU
— U N  ŞOFER M ECANIC PE N T R U  ATELIER T.V.
— ZECE M U N C ITO R I N ECALIFICAŢI
— ZECE STRUNGARI.

I.l.S. „Flamura roşie“ Sibiu
ANGAJEAZĂ:

— ingineri mecanici în specialitatea T.C.M. 
Inform aţii suplimentare la sediul întreprinderii, ca
mera 36.

MEXIC. Lingă o clădire de pe strada Reforma din Mexico City, or
ganizatorii viitorului campionat mondial de fotbal, au postat o gi
gantă minge de fotbal La aminteşte trecătorilor că pînă Ia primul 
meci al campionatului rămin din ce în ce mai puţine zile. în foto: 

mingea de fotbal de pe strada Reforma, din capitala Mexicului

I. R. U. M. SIBIU
ANGAJEAZĂ DE URGENŢĂ:

— un tehnician I, proiectant
— 4 strungari borwerkişti, categoria IV—VI. ji


